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Sammanträdestider, sammanträdesdagar 2024 för 
Kulturnämnden 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden beslutar att fastställa nämndens sammanträdestider och 
sammanträdesdagar för 2024. 

Ärendet i sin helhet 
Förslag till sammanträdesdatum för Kulturnämnden 2024. Hänsyn har tagits till 
dom ekonomiska hålltiderna, Kommunstyrelsens och Kommunfullmäktiges 
sammanträden och även till Fritids- och folkhälsonämndens 
sammanträdesdatum då Kulturförvaltningens och Fritids- och 
folkhälsoförvaltningens nämndsekreterare ska kunna täcka upp för varandra vid 
eventuella förhinder. 

Datum Mötesform Tid 
Tis 9 januari Presidiemöte 14:00 
Mån 22 januari Nämndsammanträde 17:00 
Tis 6 februari Presidiemöte 14:00 
Mån 19 februari Nämndsammanträde 17:00 
Mån 18 mars Fortbildning nämnd  
Tis 26 mars Presidiemöte 14:00 
Mån 8 april Nämndsammanträde 17:00 
Tis 30 april Presidiemöte 14:00 
Mån 13 maj Nämndsammanträde 17:00 
Tis 4 juni Presidiemöte 14:00 
Mån 17 juni Nämndsammanträde 13:00 (halvdag) 
Tis 13 augusti Presidiemöte 14:00 
Mån 26 augusti Nämndsammanträde 17:00 
Tis 10 september Presidiemöte 14:00 
Mån 23 september Nämndsammanträde 17:00 
Tis 8 oktober Presidiemöte 14:00 
Mån 21 oktober Nämndsammanträde 17:00 
Tis 5 november Presidiemöte 14:00 
Mån 18 november Nämndsammanträde 17:00 
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Tis 3 december Presidiemöte 14:00 
Mån 16 december Nämndsammanträde 17:00 

 

Beslutsunderlag 
1. Sammanträdestider, sammanträdesdagar Kulturnämnden 2024 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 

 



 

Sammanträdestider och sammanträdesdagar för Kulturnämnden 2024 

Presidiemöte: kl. 14:00, Nämndsmöte: kl. 17:00 (om inget annat anges nedan) 

1Mötet startar kl. 13:00 (halvdagsmöte med budgetworkshop), *Fortbildning nämnd 

Månad Presidiemöte FSG Nämndsmöte 

Januari Tis 9/1 Tis 15/1 Mån 22/1 

Februari Tis 6/2 Tis 13/2 Mån 19/2 

Mars - - Mån 18/3* 

April Tis 26/3 Tis 2/4 Mån 8/4 

Maj Tis 30/4 Tis 7/5 Mån 13/5 

Juni Tis 4/6 Tis 11/6 Mån 17/61 

Juli - - - 

Aug Tis 13/8 Tis 20/8 Mån 26/8 

Sep Tis 10/9 Tis 17/9 Mån 23/9 

Okt Tis 8/10 Tis 15/10 Mån 21/10 

Nov Tis 5/11 Tis 12/11 Mån 18/11 

Dec Tis 3/12 Tis 10/12 Mån 16/12 
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Redovisning av inkomna synpunkter till 
Kulturnämnden januari-juni 2023 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden godkänner redovisningen av inkomna synpunkter för januari-
juni 2023 och översänder den till Kommunstyrelsen. 

Ärendet i sin helhet 
I denna redovisning till Kommunstyrelsen redovisas antalet inkomna och 
avslutade synpunkter för perioden 1 januari till 30 juni 2023, samt fördelning 
över verksamhetsområden och kriterier. 

Antalet inkomna synpunkter till Kulturförvaltningen under perioden januari-
juni 2023 är 12 stycken. Detta är en ökning jämfört med samma period 
föregående år (7 stycken). 

Merparten av dom synpunkter som inkommit rör klagomål gällande 
skadegörelse på konst och skulpturer. 

Beslutsunderlag 
1. Rapport Redovisning av inkomna synpunkter för Kulturnämnden januari-
juni 2023 

Samverkan 
FSG 2023-10-17 

Beslutet expedieras till 
1. Kommunstyrelsen, KS.diarium@boras.se 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 



 

 
Redovisning av inkomna synpunkter 
januari-juni 2023 
Kulturnämnden 
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1 Inledning 
Den 1 december 2013 introducerade Borås Stad ett gemensamt synpunktshanteringssystem. Detta för 
att kunna erbjuda en väg in för våra medborgare, brukare och kunder. 

Varje förvaltning ansvarar för att ta emot, följa upp och svara på synpunkter inom utsatt tid. Statistik 
över synpunkterna ska minst två gånger per år redovisas för respektive nämnd. Kommunstyrelsen 
kommer årligen att följa upp synpunktsstatistiken utifrån sin uppsiktsplikt. 

I denna redovisning till Kommunstyrelsen redovisas antalet inkomna och avslutade synpunkter för 
perioden 1 januari till 30 juni 2023, samt fördelning över verksamhetsområden och kriterier. 

Nämnden redovisar också eventuella åtgärder och förbättringar som synpunkterna resulterat i. 

Antalet inkomna synpunkter till Kulturnämnden har ökat från 7 stycken under samma period 2022 till 
12 stycken under perioden januari-juni 2023. 

2 Antal inkomna synpunkter januari – juni 2023 
Verksamhetsområde Antal Vanligaste verksamhetsspecifika synpunkten 

Borås Konstmuseum 7 Klotter på skulpturer 

Biblioteken i Borås 4 Öppettider, nätverksproblem, utbud 

Borås Museum 1 Öppettider 

Summa 12  

3 Fördelning kommungemensamma kriterier 

3.1 Fördelning kommungemensamma kriterier 

Kommungemensamma 
kriterier 

Beröm jan-
juni 2023 

Fråga jan-
juni 2023 

Förslag jan-
juni 2023 

Klagomål 
jan-juni 

2023 

Totalt jan-
juni 2023 

Bemötande      

Fysisk miljö  1         7 8 

Information  1   1 

Tjänster  1         2 3 

Totalt  3         9 12 

4 Ständiga förbättringar 
Förvaltningen följer upprättade rutiner och håller utbildningar inför semesterperioder så att 
synpunktshanteringen upprätthålls. Information har gått ut till verksamhetschefer om att det är viktigt 
att inkomna synpunkter som inte inkommer via Infracontrol rapporteras så att de kan registreras i 
systemet i efterhand. 
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5 Avslutade synpunktsärenden 

Totalt antal avslutade ärenden Totalt antal ej avslutade 
ärenden 

Totalt antal synpunkter som 
inkom under perioden januari – 

juni 2023 

12 0 12 

6 Synpunktsrutinen 
  Status Kommentar 

Förvaltningen har under året 
följt synpunktsrutinen 

Fullt ut Förvaltningen har hanterat alla ärenden inom 
tidsramen. 

7 Vidarebefordrade ärenden 
Antal vidarebefordrade synpunkter till externa organisationer, föreningar 
eller bolag. 0 
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Budgetuppföljning 2023 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden godkänner budgetuppföljning till och med september 2023. 

Ärendet i sin helhet 

Prognos för helåret  
Prognosavvikelsen är +1 180 tkr för helåret. 

Avvikelser 

Konstmuseet 
-550 tkr för Konstmuseet gällande en förstudie av ett Art Center. Förstudien 
ska användas av bufferten/ackumulerat överskott. 

Stöd till övrig kulturverksamhet 
-270 tkr gällande årsbidrag till Kulturföreningar. Beslut i Kulturnämnden  
2023-01-30, att använda bufferten till detta. 

Buffert 
+2 000 tkr är avsatta för oförutsedda händelser. 

Beslutsunderlag 
1. Budgetuppföljning till och med september 2023 

Samverkan 
FSG 2023-10-17 

Beslutet expedieras till 
1. Ekonomistyrning 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 

 



 
10-dagars 2023-09  
Kulturnämnden 

Ekonomisk redovisning 
  Ack utfall fg 

år Budget Budget för 
perioden Ack utfall Avvikelse Prognos-

avvikelse 

Kulturnämnden  902 1 485 1 114 900 214  

Kulturadministration  6 829 10 348 7 761 7 586 176  

Biblioteksverksamhet  36 020 58 267 43 701 39 807 3 894  

Museiverksamhet och kulturminnesvård  14 799 24 561 18 421 15 296 3 125  

Konst och utställningsverksamhet  8 080 11 558 8 668 8 686 -18 -550 

Teaterverksamhet  16 644 28 824 21 618 17 237 4 381  

Publika möten  6 071 8 915 6 686 5 962 724  

Kulturskolan  25 433 42 855 32 141 29 272 2 869  

Stöd till studieorganisationerna  3 503 3 500 3 375 3 410 -35  

Stöd till övrig kulturverksamhet  4 197 4 465 4 104 4 345 -241 -270 

Läromedel, utrustning o skolbibliotek  7 227 11 122 8 341 8 051 290  

Buffert 0 2 000 1 500 0 1 500 2 000 

Nettokostnad 129 705 207 900 157 430 140 551 16 879 1 180 

Kommunbidrag 149 170 207 900 157 430 157 430   

Resultat jämfört med kommunbidrag 19 465 0 0 16 879   

Godkänt ianspråktagande av ack. resultat       

Godkända "öronmärkta" projekt       

Resultat jämfört med tillgängliga medel       

Verksamhetsmått 
Biblioteksverksamhet 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal medialån biblioteken i Borås 700 000 594 263 69 301 70 503 69 056 

Antal besökare biblioteken i Borås 600 000 341 082 49 602 35 415 43 775 

Museiverksamhet och kulturminnesvård 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal besökare Borås museum 25 000 21 203 674 4 772 1 139 

Antal besökare Textilmuseet 50 000 31 009 5 653 4 377 3 004 

Konst och utställningsverksamhet 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal besökare Konstmuseet 25 000 33 458 1 327 4 559 4 081 

Teaterverksamhet 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal besökare Stadsteatern 20 000 9 760 1 385 119 737 

Kulturskola 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal elever Kulturskolan 2 100  2 313 2 223 2 394 

Filmverksamhet 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal besökare Röda Kvarn 11 500 6 162 808 181 1 101 



 
10-dagars 2023-09  
Kulturnämnden 
Kulturhuset 

Verksamhetsmått Budget 2023 Årsutfall Sep 
2023 Utfall Sep 2022 Utfall Aug 2023 Utfall Sep 2023 

Antal besökare Kulturhuset 330 000 189 456 28 521 20 497 23 948 

Kommentarer 
Prognos för helåret  
Prognosavvikelsen är +1 180 tkr för helåret. 
 
Avvikelser 
Konstmuseet 
-550 tkr för Konstmuseet gällande en förstudie av ett Art Center. Förstudien ska användas av bufferten/ackumulerat 
överskott. 
 
Stöd till övrig kulturverksamhet 
-270 tkr gällande årsbidrag till Kulturföreningar. Beslut i Kulturnämnden 230130, att använda bufferten till detta. 
 
Buffert 
+2 000 tkr är avsatta för oförutsedda händelser. 
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Borås Stads Kulturbelöning 2023 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden beslutar att tilldela _______ Borås Stads Kulturbelöning 2023 i 
form av en keramisk fänkål.  

Utdelning av kulturbelöningen sker i anslutning till Kulturnämndens 
sammanträde den 19 november 2023. 

Beslutet expedieras till 
1. Mottagare av Kulturbelöning 2023 
 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 
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Kulturprogram 2024 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden beslutar att förlänga Kulturprogram 2020-2023 i ett år, att gälla 
även för 2024, och ger Kulturförvaltningen i uppdrag att ta fram ett nytt 
Kulturprogram för 2025 och framåt. 

Sammanfattning  
Kulturnämnden beslutade 2020-06-08 (dnr KUN 2019-00126) om 
styrdokumentet Kulturprogram 2020-2023 med framåtblick. Genom 
styrdokument slog kulturnämnden fast kulturpolitikens inriktning med 
målbilden att kulturen i Borås ska berika medborgarnas liv samt ha nationell 
och internationell lyskraft. Som stöd för styrningen togs tre strategier; Kultur i 
hela Borås, Bredda med kultur och Utmana med kultur.  
 
Sedan beslut fattades har styrdokumentet används i kommunikation, 
budgetarbete samt i verksamhetsplanering och -uppföljning. I beredning av 
ärendet att ta fram ett nytt kulturprogram vill Kulturnämnden vänta in 
processen med Västra Götalandsregionens nya kulturstrategi för 2024-2027 
samt Boråsregionens nya kulturplan för åren 2024-2027. 
 
Kulturnämnden beslutar därmed att förlänga programtiden för 
kulturprogrammet med ett år, att gälla även under 2024, och ger 
Kulturförvaltningen i uppdrag att ta fram ett nytt Kulturprogram för 2025 och 
framåt. Det ger kulturförvaltningen förutsättningar att arbeta fram ett nytt 
framåtsyftande kulturprogram som inte bara bygger på de nationella 
kulturpolitiska målen, utan även på den regionala kulturstrategin och den 
delregionala kulturplanen.  

På så vis skapas goda förutsättningar för att slå fast en fortsatt inriktning på 
kulturpolitiken i Borås 2025 och framåt. 

Ärendet i sin helhet 
Bakgrund 
Kulturnämnden beslutade 2020-06-08 (dnr KUN 2019-00126) om 
styrdokumentet Kulturprogram 2020-2023 med framåtblick.  
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Det nya styrdokumentet utarbetades i samverkan med förvaltningens 
medarbetare, representanter för det lokala kulturlivet samt med kulturnämnden, 
och i löpande information i fackliga samverkan på förvaltningen. 

Styrdokumentet är upplagt med en inledning som bygger på de nationella 
kulturpolitiska målen och att en ökad samverkan med det lokala kulturlivet 
kommer förstärka kulturens roll i Borås. Dokumentets målbild är att kulturen i 
Borås ska berika medborgarnas liv samt ha nationell och internationell lyskraft. 
Som stöd för styrningen togs tre strategier; Kultur i hela Borås, Bredda med 
kultur och Utmana med kultur.  

Genom styrdokument slog kulturnämnden fast att kulturpolitiken i Borås ska: 

• stimulera boråsarens lust och motivation att ta del av kultur 

• främja delaktighet och stimulera till eget skapande 

• utmana invanda mönster och stimulera nya tänkesätt 

• erbjuda demokratiska arenor för samhällsdebatt och kultur 

• arbeta för en attraktiv livsmiljö där konst och kultur är närvarande 

• främja ett levande kulturarv som bevaras och utvecklas 

• bidra till att öka den sociala hållbarheten 

Uppföljning sker årligen i Kulturnämnden genom en bilaga till 
årsredovisningen.  

Implementering av kulturprogrammet 
Kulturförvaltningens verksamheter är i stort mycket nöjda med 
Kulturprogrammet. Sedan beslut fattades har styrdokumentet används i 
kommunikation, budgetarbete samt i verksamhetsplanering och -uppföljning.  
 
I en bakåtblick kan konstateras att implementeringen av kulturprogrammet 
försenades och försvårades under tiden med Covid-19, på grund av de olika 
begränsningar och anpassningar som behövde göras under pandemin. Inte 
förrän vid återstarten, hösten 2021, kunde kulturförvaltningen med systematik 
använda sig av och växa in i, programmets strategier.  

Förlängning av kulturprogrammet i ett år 2024 
I beredning av ärendet att ta fram ett nytt kulturprogram vill Kulturnämnden 
vänta in processen med Västra Götalandsregionens nya kulturstrategi för 2024-
2027. Förslaget till denna nya strategi har beretts under 2023 och kommer att 
beslutas i Regionfullmäktige den 28 november. Parallellt pågår även ett arbete 
att ta fram Boråsregionens nya kulturplan för åren 2024-2027. 
 
Baserat på detta beslutar Kulturnämnden att förlänga programtiden för 
kulturprogrammet med ett år, att gälla även under 2024. Det ger 
kulturförvaltningen förutsättningar att arbeta fram ett nytt framåtsyftande 
kulturprogram som inte bara bygger på de nationella kulturpolitiska målen, utan 
även på den regionala kulturstrategin och den delregionala kulturplanen.  
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På så vis skapas goda förutsättningar för att slå fast en fortsatt inriktning på 
kulturpolitiken i Borås 2025 och framåt. 

Beslutsunderlag 
1. Kulturprogram 2020-2023 med framåtblick 

Samverkan 
FSG 2023-10-17 

 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 

 



 Strategi

• Program

Plan

Policy

Riktlinjer

 Regler

Borås Stads
Kulturprogram  

– Kultur för alla 2020–2023 
med framåtblick 



2 Borås Stad  |   Kulturprogram – Kultur för alla 2020–2023 med framåtblick

Fastställt av: Kulturnämnden
Datum: 8 juni 2020
För revideringen ansvarar: Kulturnämnden 
Gäller: Kulturnämnden
Gäller till och med: 2023

Borås Stads 
styrdokument
Aktiverande
strategi – avgörande vägval för att nå målen för Borås
program – verksamheter och metoder i riktning mot målen
plan – aktiviteter, tidsram och ansvar

Normerande
policy – Borås Stads hållning
riktlinjer – rekommenderade sätt att agera
regler – absoluta gränser och ska-krav
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Kulturprogram – Kultur för alla
2020 – 2023 med framåtblick
Inledning
Kulturen ska vara en dynamisk, utmanande och obunden kraft med yttrandefriheten som 
grund. Alla ska ha möjlighet att delta i kulturlivet. 

Kultur har betydelse i människors liv. Kulturnämndens verksamheter arbetar var för sig eller 
tillsammans med andra. Genom ökad samverkan med det fria kulturlivet och föreningslivet får 
kulturen i Borås ett ännu starkare fäste för boråsarna. Arbetet med upplevelser, medskapande 
verksamheter och vågade satsningar gör att kulturen flyttar fram sina positioner nationellt 
och internationellt.  På så sätt får kultur genomslagskraft. 

Borås är i kraft av sin storlek och profil som kulturkommun motorn i kulturutvecklingen 
i Boråsregionen. I Borås finns verksamheter med regionala uppdrag som Textilmuseet och 
Borås Konstmuseum, Borås Stadsteater och Regionteater Väst. Högskolan i Borås och Science 
Park Borås med forskning och utveckling är andra viktiga aktörer. Borås internationella 
skulpturbiennal och Street Art-festivalen No Limit lockar konstnärer och besökare från många 
länder. Det textila klustret med bas i Textile Fashion Center skapar en kreativ mötesplats med 
företag, studenter, forskning, kulturskola, textilmuseum och evenemang som är en resurs för 
hela regionen.

Kulturnämnden ska genom sin kulturpolitik

• Stimulera boråsarens lust och motivation att ta del av kultur

• Främja delaktighet och stimulera till eget skapande

• Utmana invanda mönster och stimulera nya tankesätt

• Erbjuda demokratiska arenor för samhällsdebatt och kultur

• Arbeta för en attraktiv livsmiljö där konst och kultur är närvarande

• Verka för att bevara och utveckla kulturarvet

• Bidra till att öka den sociala hållbarheten

Kulturnämndens målbild är att kulturen ska berika boråsarnas liv och ha nationell och internationell 
lyskraft. För att bibehålla och utveckla Borås som kulturstad ska Kulturnämnden genom sin 
kulturpolitik arbeta med tre övergripande kulturstrategier som stöttar målbilden. Under varje 
strategiområde finns korta meningar som beskriver hur verksamheterna stöttar strategin.  

Kultur i hela Borås 
Kulturen finns i hela Borås, både i stadskärnan, i serviceorterna och på landsbygden. Platsens 
betydelse ökar då människor engagerar sig och driver frågor i sin närmiljö. Av egen kraft eller 
i samskapande med andra uppstår engagemang och delaktighet – kultur finns i hela Borås!

Kulturnämnden ska stötta det fria kulturlivet och tillmötesgå nödvändiga behov av lokaler 
och andra resurser. 

Biblioteken i Borås ska vara samlingsplatser för lokalsamhällets kulturliv, näringsliv och 
civilsamhälle. Biblioteken ska uppmuntra till möten människor emellan och möjliggör delaktighet 
och en stärkt demokrati.

Borås Konstmuseum ska verka för att boråsarna möter överraskande och utmanande konstnärliga 
uttryck i det offentliga rummet.
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Borås Kulturskola ska vara tillgänglig i hela kommunen så att för barn och unga kan utöva 
kultur i form av musik, teater, dans, bild, foto/film, textil och design, cirkus och ord. 

Publika möten ska skapa dialog för att identifiera kulturens värde för boråsaren, producera 
och initiera evenemang som skapar engagemang, ansvar och trygghet.

Bredda med kultur
Kultur ska ha bredd i både tilltal och utbud så att boråsaren känner sig inkluderad. Kultur ska 
bidra till att lyfta fram och stärka mjuka värden, kreativa lösningar och skapar på så sätt ett 
attraktivt samhälle att bo, leva och verka i. I samverkan med det fria kulturlivet, föreningslivet 
och Kulturförvaltningen breddas engagemanget och delaktigheten ökar. 

Kultur ska vara en självklar del av Borås Stads samhällsplanering. Likaså finns den kulturella 
infrastrukturen med mötesplatser och bibliotek med i de kommunala processerna då nya 
stadsdelar planeras. 

Biblioteken i Borås ska vara trygga och tillgängliga mötesplatser dit alla är välkomna utan motkrav 
på konsumtion eller prestation, biblioteken förblir ett av samhällets få öppna rum. Biblioteken 
ska öka den digitala delaktigheten och stärker boråsarnas medie- och informationskunnighet. 

Borås Konstmuseum ska arbeta med samtidskonst på ett främjande, bildande, utforskande 
och experimentellt sätt och är en arena där barn och unga prioriteras.

Kulturskolans utbud och tilltal ska attrahera och engagera barn och unga. Kulturskolan ska 
spegla den tid vi lever i och vara platsen där barnen upptäckter estetiska uttrycksformer och 
utvecklar sina skapande förmågor. 

Borås Stadsteater ska förmedla och spegla aktuella samhällsfrågor och bidra till stadens och 
regionens attraktionskraft.

Textilmuseet ska debattera samtiden genom att fördjupa frågor kring hållbarhet och konsumtion 
och sprida kunskap om den lokala och globala textilindustrins verkningar och effekter. 
Textilmuseet ska angå en bred publik som stimuleras till lärande och eget skapande. 

Utmana med kultur 
Kulturen ska med nya och djärva kulturuttryck utmana invanda mönster och stimulera nya 
tankesätt. Genom banbrytande och nyskapande lösningar skapas värde för individ, samhälle 
och näringsliv. Borås som kulturstad ska utveckla innovativa kulturarenor som har stark 
lyskraft både nationellt och internationellt. 

Borås konstmuseum ska placera Borås på den internationella konstscenen genom 
samtidskonstutställningar och gestaltningar i såväl museets som i stadens offentliga rum. 

Borås Stadsteater ska spegla aktuella samhällsfrågor som skapar förutsättningar för reflektion 
och egna insikter. 

Textilmuseet ska utveckla det textila arvet internationellt, experimentellt och sensationellt. 

Borås museum ska skapa utrymme för att bruka historia och möta framtid i interaktion med 
besökarna.

Uppföljning
Uppföljning sker årligen i Kulturnämnden.
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Ansökan från ABF Sjuhärad om kulturbidrag för ett 
Socialt Hållbart Borås 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden beviljar studieförbundet ABF Sjuhärad 53 500 kronor i bidrag 
för aktiviteter kopplade till mötesplatserna Hultahuset och Hässlehuset. 

Ärendet i sin helhet 
Sedan 2018 har Kommunfullmäktige inrättat ett särskilt bidrag för aktiviteter 
vid Borås mötesplatser för ett social hållbart Borås. Bidragen kan sökas av 
studieförbund som är verksamma i Borås. Ansökan kan göras löpande under 
året och Kulturnämnden fattar beslut på ordinarie sammanträden. 
 
Studieförbundet ABF Sjuhärad har i dialog med föreningslivet och 
mötesplatserna Hultahuset och Hässlehuset funnit behov av två 
aktivitetsformer:  

• en föreläsning med Barakat Ghebrehawariat, ”Demokratiagenten” på 
Hässlehuset 

• en studiecirkel i Zumba på Hässlehuset. 

Aktiviteterna har önskats av besökarna på mötesplatserna samt är förankrade 
med verksamheterna. Aktiviteterna bedöms stärka samverkan mellan 
besökarna, föreningslivet, mötesplatserna och ABF Sjuhärad samt främja dialog 
och demokratisk utveckling.  
 
Kulturnämnden beviljar studieförbundet ABF Sjuhärad 53 500 kronor för 
aktiviteterna. 
 
Projektet ska redovisas senast 2 månader efter avslutat projekt. I redovisningen 
ska det framgå hur aktiviteterna har utvecklats under året, samt hur aktiviteten 
har bidragit till social hållbarhet i Borås utifrån projektets ambitioner. Beviljat 
bidrag betalas ut omgående. Outnyttjat eller felaktigt använt bidrag återbetalas. 

Beslutsunderlag 
1. Ansökan om kulturbidrag från ABF Sjuhärad 
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Samverkan 
FSG 2023-10-17 

Beslutet expedieras till 
1. ABF Sjuhärad, leila.talmoudi@abf.se 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 

 



Kulturbidrag för studieförbunden för ett socialt hållbart Borås 

 

ABF Sjuhärad söker 53500 kronor för att möjliggöra aktiviteter på två mötesplatser för ett socialt 
hållbart Borås.  

ABF Sjuhärad har i dialog med föreningar och mötesplatserna Hässlehus och Hultahuset kommit fram 
till att det finns behov av två verksamheter som vi söker för nedan. Zumba och en föreläsning kring 
en bok.  

1- Zumba på Hultahuset, totalt 30 sammankomster 

En instruktör i Zumba  kommer att hålla en cirkel i Zumba för tjejer och kvinnor på mötesplatsen 
Hultahuset. Syftet med verksamheten är att möjliggöra fysisk aktivitet och möjliggöra samtidigt en 
plattform för möjligheten till nya möten där det gemensamma intresset är att lära sig Zumba.   

Ledaren är certifierad instruktör i Zumba och har engagerat sig ideellt med danscirklar på Hultahuset 
tidigare, hållit i workshops i dans under kvinnoveckan i Hässlehuset och under Hässlefesten 2023.  

 

 
2- Föreläsning med Barakat Ghebrehawariat den 22 november 2023 

 
Barakat Ghebrehawariat är en entreprenör med kommunikation som kompass och demokrati som 
drivkraft. Han är mer känd som Demokratiagenten. Barakat är en föreläsare, rådgivare och utbildare 
med lång erfarenhet av att arbeta med mångfald utifrån ett kommunikationsperspektiv. Idag driver 
han förändringsbyrån Demokrateam och är en flitigt anlitad föreläsare, processledare och 
expertrådgivare. Barakat är expert på TV4 Nyhetsmorgon, styrelseordförande för Fanzingo och 
juryledamot för Allbrightpriset.    
 
Barakat har skrivit en bok som heter: får man säga svart? 2023. Boken behandlar   
den komplexa frågan om rasism och språk. Föreläsningen efterfrågades av en paraplyorganisation i 
stadsdelen Hässleholmen och kommer att hållas under veckan: Fri från våld i samverkan med 
Hässleholmens Ideella Paraplyorganisation och Hässlehuset.  

 
 
 
Kalkyl  
 
Arvode till Zumbaintruktören för 30 tillfällen  10000 
 
Arvode till föreläsare inkl. moms   35000 
Boende     3000 
Resa    2000 
Tilltugg under arrangemanget   1500 
Marknadsföring    2000 
Summa    53500   
      
     
 
 



ABF Sjuhärad  
Norrby tvärgata 3  
504 37 Borås  
Organisationsnummer: 868401-3280  
Postgironummer: 476099-7  
ABF Sjuhärad - ABF  
  
Kontaktpersoner   
Pelle Andersson, ombudsman   
Tel: 0702-915592  
pelle.andersson@abf.se  
   
Leila Talmoudi, verksamhetsansvarig  
Tel: 073-519 91 42  
leila.talmoudi@abf.se  
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Medborgarförslag: Barnomsorgsmuseum 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden avslår förslaget på resurser till lokaler för ett Skol- och 
Barnomsorgsmuseum. 

Sammanfattning 
En skrivelse har inkommit till Kommunstyrelsen med ett medborgarförslag 
gällande lokalkostnad för ett Skol- och barnomsorgsmuseet. Kommunstyrelsen 
har därefter bett Kulturnämnden att hantera frågan och svara.  

Medborgarförslag gällande Skol- och Barnomsorgsmuseet har behandlats av 
Kulturnämnden vid tidigare tillfällen, och då hanterats via De kulturhistoriska 
museernas verksamhet och budget, vilket sker även denna gång.  

De kulturhistoriska museerna har inga resurser i verksamhetsbudgeten att lägga 
på hyra för ett Skol- och Barnomsorgsmuseum. Kulturnämnden och De 
kulturhistoriska museerna åtar sig däremot fortsatt resurssättning av personal 
och lokaler för förvaltning av föremålen i den specifika samlingen. 

Ärendet i sin helhet 
En skrivelse har inkommit till Kommunstyrelsen med ett medborgarförslag 
gällande lokalkostnad för ett Skol- och barnomsorgsmuseet. Kommunstyrelsen 
har därefter bett Kulturnämnden att hantera frågan och svara.  
 
Medborgarförslaget gäller nyinstallation av det nedpackade Skol- och 
barnomsorgsmuseet. Förslagsställaren är Iréne Arvidsson, tidigare förskollärare 
och numera ordförande i De Sju Häradernas kulturhistoriska förening samt 
före detta ansvarig för förskollärarutbildningen i Borås. Hon var också vän med 
Eivor Henriksson, före detta barnomsorgschef i Borås och den som i början på 
1990-talet skapade Skol- och Barnomsorgsmuseet. Förslagsställaren yrkar på att 
Borås Stad avsätter medel till lokalkostnader för Skol- och barnomsorgsmuseet.  
 
Medborgarförslag och initiativ gällande Skol- och Barnomsorgsmuseet har 
behandlats av Kulturnämnden vid tidigare tillfällen, och då hanterats via De 
kulturhistoriska museernas verksamhet och budget, vilket sker även denna 
gång. Senast 2021 yrkade förslagsställaren på en utredning av ägandefrågan av 
museets föremål vilket resulterade i att museiföremålen från Skol- och 
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barnomsorgsmuseet idag ingår i De kulturhistoriska museernas samling. 
 
Förutsättningarna för ekonomiskt stöd för lokalhyra till museet är beklagligtvis 
densamma som vid tidigare hantering av frågan. De kulturhistoriska museerna 
har inga medel i verksamhetsbudgeten att lägga på ett Skol- och 
Barnomsorgsmuseum, men åtar sig emellertid fortsatt resurssättning av 
personal och lokaler för förvaltning av föremålen i den specifika samlingen. 

Beslutsunderlag 
1. Underlag från De sju häradernas förening, Lokal för Skol- och 
barnomsorgsmuseet i Borås 
2. Medborgarförslag dnr KUN 2020-00021 
3. Svar på medborgarförslag dnr KUN 2020-00021 
4. Utdrag ur De Sju Häradernas kulturhistoriska förenings årsbok Fässingen 
2015 – manus. 
5. Skrivelse till Kommunstyrelsen 23-03-06 

Samverkan 
FSG 2023-10-17 

Beslutet expedieras till 
1. Iréne Arvidsson, a.irene.arvidsson@gmail.com 
2. Kommunstyrelsen, KS.diarium@boras.se 
 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 
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Kommunstyrelsen 

Borås Stad  

Lokal för Skol- och barnomsorgsmuseet i Borås 

Inledning 

Denna skrivelse är formulerat med ansatsen att göra det nedpackade Skol- och 

barnomsorgsmuseet i Borås offentligt och tillgängligt igen. Olika vägar för att få det till 

stånd har sökts men utan resultat (se Bilaga 1 Bakgrund). Efter beslut i Kulturnämnden 

med den uttalade uppfattningen att… 

….. Skol- och barnomsorgsmuseet i framtiden skall kunna lånas ut till en 

intresserad förening som vill starta upp det på nytt. (bilaga 4) 

ser De sju häradernas kulturhistoriska förening en möjlighet att axla ansvaret för museet 

under förutsättning att föreningen finner en lämplig lokal för ändamålet. Tyvärr har 

föreningen inte finansiella förutsättningar för en kontinuerlig hyra för museet och 

vänder oss därför till Borås Stads ledande beslutsorgan med en bön om upplåtelse av en 

lokal för ändamålet. Då Skol- och barnomsorgsmuseet till sin karaktär är unikt eftersom 

det troligen är det enda befintliga i Sverige vad gäller barnomsorgsdelen är vår 

förhoppning att Kommunstyrelsens ledamöter skall finna det angeläget att öppna 

museet för allmänheten i en lokal finansierad av kommunen.  

Syfte 

Argumenten för att åter öppna Skol-och barnomsorgsmuseet är för det första att nå 

allmänheten med en kulturell attraktion som är unik i landet och som visar en miljö som 

ör betydelsefull för förståelsen för förskolans och skolans historiska utveckling. För det 

andra skulle det innebära att högskolans lärarutbildning kan förlägga undervisning till 

museet vilket i sin tur konkretiserar lärarutbildnings didaktiska utbildningsinslag om det 

multimodala lärandet. Självklart skall museet också utgöra en plats för barns och ungas 

lärande genom att tillämpa samma pedagogik för de yngre generationerna i förskolor 

och grundskolor som för ovan beskrivna inslag i lärarutbildningen. 

Ett annat starkt argument för att åter göra museet tillgängligt för allmänheten är den 

numera nedlagda föreningen Mariastiftelsens och deras barnomsorgsverksamhets 

betydelse för Borås Stads utveckling som textilindustristad eftersom deras verksamhet 

gjorde det möjligt för stadens kvinnliga invånare att utgöra arbetskraft i stadens 

industrier. Något som bör lyftas fram och betonas när man beskriver Borås Stads 

historiska utveckling. 

I dag har ett nytt argument blivit mer centralt än dem som beskrivs här ovan. I 

massmedia får vi dagligen ta del av nyheter om ökat våld och utanförskap i vårt 

samhälle. I Borås har vi två bostadsområden som betecknas som särskilt utsatt område.  
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Ett av dem är Norrby, den stadsdel där Skol- och barnomsorgsmuseet fanns när det var 

tillgängligt för allmänheten på 1990-talet. Om det finns ett Skol- och 

barnomsorgsmuseum i ett sådant område skulle det kunna bidra till att lägga grunden 

till reell integration. Vi vet, av erfarenhet, att våra nysvenskar inte eller mycket sällan går 

utanför stadsdelens gränser och skulle därför kunna nås i en närmiljö där de känner sig 

trygga. Då skulle museet, i sitt konkreta utförande, vara platsen där områdets 

småbarnsföräldrar skulle kunna förvärva konkret kunskap om hur den svenska förskolan 

och skolan byggts upp och fungerar och i förlängningen också tillägna sig kunskap om 

det svenska samhället i stort. En förälder som själv inte har den kunskapen och den 

förförståelsen kan heller inte lotsa sina barn ut det svenska samhället på bästa sätt. Att 

påbörja en sådan reell integration/inklusion redan när barnen är små kan, i bästa fall, 

leda till en minskning av såväl utanförskap som ungdomsbrottslighet i, i detta fall, ett av 

Borås särskilt utsatta områden. Utbildningsinsatserna skulle med fördel också kunna 

omfatta föräldrakunskap så som vår kultur ser på den när den är som bäst. Här bör 

betonas att idéerna om föräldrautbildning på intet sätt innebär att utplåna det kulturella 

arvet som dessa föräldrar bär med sig, respekten för den andra människan är alltid 

central och viktig. 

Rent konkret skulle idén ovan kunna genomföras genom att museet bemannas av 

ideella krafter med kunskap om små barns utveckling, (stadens pensionerade 

förskollärare och lärare). Museet skulle vidare kunna utgöra en konkret mötesplats för 

ett samarbete mellan Borås Stad, polisen och frivilligorganisationer som alla verkar för 

ett jämställt samhälle där inklusion är ledordet i stället för exklusion. En realistisk väg för 

att tillsammans uppnå ett, i detta fall, allmännyttigt samhälleligt mål skulle kunna vara 

att teckna ett idéburet offentligt partnerskap, IOP, där det ideella, i detta fall D7kf, står 

för bemanning av museet och Borås Stad för lokalerna.   

Placering av Skol- och barnomsorgsmuseet i Borås 

I tidigare försök att göra Skol- och barnomsorgsmuseet offentligt igen har det alltid 

funnits motargument för placeringsförslagen. Högskolans argument var att 

museiverksamhet inte tillhör högskolans uppdrag och därmed inte kan ses som en 

kärnverksamhet som skall stödjas. Kulturnämndens motargument har varit såväl brist på 

ekonomiska tillgångar för drift och underhåll som brist på lämplig lokal (bilaga 2).  

I dagsläget, och med utgångspunkt i att få närhet till föräldrar i ett särskilt utsatt 

område, finns två kända alternativ.  Det första är att nyttja annexet på Norrbyskolan 

som åter står tomt. I kontakt med lokalförsörjningsförvaltningen har de informerat om 

att dessa lokaler inte längre uppfyller normerna för skolverksamhet och därmed borde 

vara tillgängliga för annan verksamhet. Dock råder det vissa svårigheter att 

tillgänglighetsanpassa byggnaden, åtgärder som också bedöms kostnadskrävande.  

Det andra alternativet, AB Bostäders lokal på Norrby som tidigare inrymde kommunens 

bibliotek, mötesplats mm, är enligt lokalförsörjningsförvaltningens tjänsteman, numera 
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också tom. Lokalen på Värmlandsgatan är belägen i markplan och kräver troligen inte 

några insatser för tillgänglighetskraven, ett bra alternativ både för lokalbefolkningen och 

museibesökande.  

Rekonstruktion och drift av museet 

Vad gäller uppackning och iordningsställande av museet krävs självklart insatser från 

museipersonalen men här kan även medlemmar i De Sju Häradernas kulturhistoriska 

förening bidra med både kunskap och ideella insatser när det gäller uppackning, 

iordningställande och därefter självklart ideell bemanning och guidning i likhet med hur 

man hanterar museet vid Almedahls fabriker i Dalsjöfors.    

 

Med denna bakgrunds- och visionsbeskrivning önskar vi att Kommunstyrelsen är beredd 

att stödja föreningens vision och fatta beslut som gör Skol- och barnomsorgsmuseets 

nyetablering möjlig.  

Iréne Arvidsson 
Ordförande 

De sju häradernas kulturhistoriska förening 

 

Mailadress: a.irene.arvidsson@gmail.com 
Mobil: 0708164274 
 
 
Bilaga 1: Bakgrund 
Bilaga 2: Kulturnämndens beslut 200420 
Bilaga 3: Kulturnämndens beslut -202000021-KUN-§ 77 
Bilaga 4: Kulturnämndens svar på medborgarförslag 
Bilaga 5: Utdrag ur De Sju Häradernas kulturhistoriska förenings årsbok Fässingen 2015 – 
manus. 
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Lokal för Skol- och barnomsorgsmuseet i Borås 

Bakgrund 

Sedan förra sekelskiftet har det bedrivits barnomsorg i Borås. Först bedrevs arbetsstuga för 

skolbarn och ganska snart startades också barnkrubba för de yngre barnen. Det var den, vid sin 

nedläggning, 166-åriga ”fruntimmersföreningen” Mariastiftelsen som på så sätt bidrog till 

stadens filantropiska verksamhet. Den första insatsen var en skola för flickor, därefter införde 

man ”beklädnad” - man försedde ca 150 barn/år med en garderob. Flickslöjd, barnbespisning 

och skolkök har också under lång tid stått på föreningens ansvarslista. Under 1940-talet 

startade föreningen flera daghem/barnkrubbor och sedermera också 

barnträdgårdar/lekskolor/deltidsförskolor. Barnkrubborna var ofta knutna till de lokala 

industrierna som också sponsrade verksamheterna. 1964 tog Borås Stad över driften av de 

befintliga 10 barnkrubborna och 15 barnträdgårdarna. Efter 1964 har Mariastiftelsen bedrivit 

stödjande verksamhet för ”familjer där det finns barn som behöver ständig tillsyn”. 2022 lades 

dock föreningen Mariastiftelsen ned. Ordförande i denna förening var under lång tid Borås 

stads f.d. barnomsorgschef Eivor Henriksson (avled 2022). Hon var anställd inom 

Mariastiftelsen som förskollärare och följde med över till kommunen 1964 och fortsatte där 

som inspektör och sedermera även barnomsorgschef. Det var Eivor som byggde upp det 

museum som nu finns nedpackat i Borås Museums arkiv i Almedahls fabriker, Dalsjöfors.  

Eivor Henriksson fick under sitt sista år som anställd vid Socialförvaltningen ett förtroende att 

samla in material och skapa barnomsorgsmuseet. Eftersom hon hade hela historian med sig 

från sitt yrkesverksamma liv visste hon vad som borde finnas i museet och, via sina kontakter 

med alla befintliga förskolor i staden, med kollegor och med f d kollegor, lyckades hon skapa 

en genuin bild av ett daghem så som det såg ut på 1950-talet. Med hjälp av det insamlade 

materialet och tillgång till lokalen i Norrbyskolans annex kunde allmänheten få ta del av hur ett 

komplett daghem såg ut med utrustade lekrum, matrum och sovsal inklusive ett bostadsrum 

för föreståndaren samt ett daghemskök från samma tid.  

Skolmuseedelen, som tidigare hade visats på Borås Museum, är insamlat och format av 

numera bortgångne, folkskolläraren, rektorn, minijärnvägsentusiasten och boråsaren Börje 

Hedberg. Skolmuseet visar hur en skolsal såg ut på tidigt 1900-tal med fasta bänkar, kateder, 

rotting, svart tavla, planscher på djur och natur, exempel på skolböcker, kläder som skolläraren 

använde mm mm.  

Skol- och barnomsorgsmuseet inrymmer också föremål från dåvarande 

Socialnämnds/Skolstyrelses sammanträdesrum.  

Från 1994 till hösten 2003 drevs, med hjälp av ideella krafter, Skol- och barnomsorgsmuseet i 

Norrbyskolans annex.  På grund av att det 2003 uppstod platsbrist för skolbarnen på 

Norrbyskolan och Borås Stad behövde nyttja lokalerna för reguljär skolverksamhet packades 

museet ned. En kontakt togs i det läget med undertecknad om jag, i egenskap av anställd vid 



Högskolan i Borås tillika förskollärare till professionen, kunde väcka frågan om ett eventuellt 

samarbete, mellan högskolan och kommunen, i syfte att packa upp museet i av högskolan 

bekostade lokaler men så blev det av olika skäl inte. Inte heller resulterade försöket 2013, att 

placera museet i Textile Fashion Center, i någon konkretisering. I det senare var både 

högskolans dåvarande rektor Björn Brorström, Simonslands ägare Kjell Berggren och 

Kulturnämndens dåvarande ordförande Bengt Wahlgren engagerade för att, i samverkan, 

medverka till att museet åter öppnades.  

Mitt engagemang i nämnda museum kan, som tidigare nämnts, förklaras med att jag 

(undertecknad) är gammal förskollärare, fd föreståndare inom kommunen och under min tid 

på högskolan periodvis ansvarig för förskollärarutbildningen. 2004 blev jag, på förslag av Eivor 

Henriksson, invald i De Sju Häradernas kulturhistoriska förenings (D7kf) styrelse, ett uppdrag 

som 2009 utvidgades till ordförandeskapet. Eivor, som var min chef under min tid i kommunen 

och som kom att bli min vän och förebild, ville att jag skulle bli ledamot i nämnda styrelse just 

med anledning av att verka för att barnomsorgsmuseet skulle återuppstå. Som denna 

bakgrundsbeskrivning visar har jag ännu inte lyckats uppfylla hennes önskan. Men, med stöd 

av D7kfs styrelse, har jag, med jämna mellanrum, fortsatt mot mitt mål att få Skol- och 

barnomsorgsmuseet öppnat igen.  

Efter några år med annat fokus återupptog jag mina försök 2019 då jag först kontaktade 

Kulturnämndens presidium och, på förslag från dem, formulera ett medborgarförslag 2020 att 

avsätta medel för lokalkostnad för Skol- och barnomsorgsmuseet samt att uppdra åt De 

kulturhistoriska museerna att rekonstruera detsamma. Kulturnämndens beslut blev att, av 

ekonomiska skäl, inte tillmötesgå förslaget. Nästa aktivitet blev ett svar på Kulturnämndens 

beslut där jag föreslog att utreda ägarskapet. Jag visste ju att det var inom dåvarande 

Socialförvaltning som barnomsorgsmuseet skapats men det fanns inte någon dokumentation 

över ägarfrågan. Vid behandling av ärendet fick chefen för De kulturhistoriska museerna i 

uppdrag att utreda ärendet och återkom med rapport till Kulturnämndens sammanträde 21-

05-17. Av rapporten framgår att det inte ligger i någon annan förvaltnings intresse att äga 

föremålen utan 

 …..ägandet tillfaller De kulturhistoriska museerna som, även fortsättningsvis, 

arkiverar, förvaltar samt tillgängliggör föremålen på ett professionellt, trovärdigt och 

hållbart sätt.  Av samma skrivelse framgår att Skol- och barnomsorgsmuseet i 

framtiden skall kunna lånas ut till en intresserad förening som vill starta upp det på 

nytt.  

Våren 2022 tog jag, i egenskap av ordförande för ”en intresserad förening” kontakt med rektor 

Mats Tinnsten, Sara Andersson, ordförande i Kulturnämnden och Andreas Ekström, ordförande 

för Förskolenämnden, för att få dem intresserade av att stödja ett återuppväckande av 

museet. Visst intresse uttrycktes men någon konkret lösning har ännu inte nåtts.   

 

Iréne Arvidsson 
Ordförande 
De Sju Häradernas kulturhistoriska förening 
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Svar på Medborgarförslag Barnomsorgsmuseum 

Kulturnämndens beslut 

Kulturnämnden fastställer att museiföremålen från Skol- och 
barnomsorgsmuseets tillhör De kulturhistoriska museernas arkiv. 
Museiföremålen ingår därefter i museernas samlingsförvaltning till nytta för 
nutida och framtida generationer.    

Sammanfattning av ärendet 

Förslagsställaren yrkar på en utredning av ägandefrågan av det före detta Skol- 
och Barnomsorgsmuseets föremål samt att museimaterialet ska lämnas över till 
en förening.  

De kulturhistoriska museerna har undersökt ägandefrågan. Eftersom föremålen 
skänkts från olika skolor i kommunen och inga överlåtelsehandlingar har 
upprättats vid mottagandet ägs föremålen fortfarande av givaren, dagens 
Förskole- och Grundskoleförvaltning. Bäst hantering av materialet från Skol- 
och Barnomsorgsmuseet är därför att fastställa ägandet till De kulturhistoriska 
museernas samling, där det i praktiken redan ingår och även i framtiden kan tas 
omhand på ett professionellt sätt.  
 

Beslutsunderlag 
1. Medborgarförslag Barnomsorgsmuseum. 
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Svar på medborgarförslag Barnomsorgsmuseum 

Kulturnämndens beslut 

Kulturnämnden fastställer att museiföremålen från Skol- och 
barnomsorgsmuseets tillhör De kulturhistoriska museernas arkiv. 
Museiföremålen ingår därefter i museernas samlingsförvaltning till nytta för 
nutida och framtida generationer.    

Sammanfattning 

Förslagsställaren yrkar på en utredning av ägandefrågan av det före detta Skol- 
och Barnomsorgsmuseets föremål samt att museimaterialet ska lämnas över till 
en förening.  

De kulturhistoriska museerna har undersökt ägandefrågan. Eftersom föremålen 
skänkts från olika skolor i kommunen och inga överlåtelsehandlingar har 
upprättats vid mottagandet ägs föremålen fortfarande av givaren, dagens 
Förskole- och Grundskoleförvaltning. Bäst hantering av materialet från Skol- 
och Barnomsorgsmuseet är därför att fastställa ägandet till De kulturhistoriska 
museernas samling, där det i praktiken redan ingår och även i framtiden kan tas 
omhand på ett professionellt sätt.         

Ärendet i sin helhet 

Detta är förslagsställarens andra medborgarförslag gällande Skol- och 
Barnomsorgsmuseet. Förslagsställaren yrkar denna gång på en utredning av 
ägandefrågan samt att museimaterialet ska lämnas till en förening. 
Ägandefrågan tolkas i denna utredning som ägandeskap av museiföremålen. 

De kulturhistoriska museerna har undersökt ägandet av föremålen i samlingen 
till det före detta Skol- och Barnomsorgsmuseet. Det står nu klart att det inte 
finns någon egentlig ägare av föremålen, eftersom dessa skänkts från olika 
skolor i kommunen och inga överlåtelsehandlingar har upprättats vid 
mottagandet. Formellt ägs föremålen därmed fortfarande av givaren, dagens 
Förskole- och Grundskoleförvaltning. Utgångspunkten för utredningen är dock 
att det inte ligger i någons intresse att museiföremålen lämnas tillbaka till dessa 
förvaltningar och de skolor som en gång rensat ut och skänkt bort dem, i 
många fall finns inte heller någon exakt angivelse varifrån material är hämtat. 

Föremålen från Skol- och Barnomsorgsmuseet finns redan idag i museernas 
arkiv. Det läggs resurser på materialet ur museernas verksamhetsbudget i form 
av hyra för arkivplats och personal som tar hand om samlingen på ett korrekt 
sätt. En viktig uppgift för De kulturhistoriska museerna är att förvalta och 
tillgängliggöra museets samlingar på ett professionellt, trovärdigt och hållbart 
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sätt för nutida och framtida generationer. Samlingarna hanteras, vårdas och 
struktureras löpande av personal som har kontroll över samlingens innehåll, 
varför den finns och var objekten för närvarande befinner sig. Samlingen ska 
hållas i gott skick och innehålla den information som behövs för att den ska 
kunna användas och tillgängliggöras på olika sätt exempelvis i tillfälliga 
utställningar eller via Digitalt Museum.  

Bäst hantering av materialet från Skol- och Barnomsorgsmuseet är därför att en 
gång för alla fastställa ägandet till De kulturhistoriska museernas samling, där 
det i praktiken redan ingår och tas omhand. Museerna har, som tidigare 
konstaterats, inga resurser att lägga på ett nytt Skol- och Barnomsorgsmuseum, 
men ser då till att föremålen tas om hand på ett professionellt sätt, också för 
den händelse att det i framtiden ska kunna lånas ut till en intresserad förening 
som vill starta ett nytt museum. 

Beslutsunderlag 

1. Medborgarförslag Barnomsorgsmuseum.  

Samverkan 

FSG 2021-05-11.  

Beslutet expedieras till 

1. Framställare av förslaget  

2. Ulrika Kullenberg, museichef 

 

 

Sara Andersson 

Ordförande 

Eva-Lotta Franzén 

Förvaltningschef 

 



Utdrag ur De Sju Häradernas kulturhistoriska förenings årsbok 
Fässingen 2015 – manus. 

Barnen skall ha det bra  
-ett sekels barnomsorg i Borås samlat i ett museum  

Iréne Arvidsson 

 

Inledning 
I detta kapitel får läsaren ta del av beskrivningar om barnomsorgen i Borås från mitten av 1800-

talet och fram till 1980-talets mitt. Beskrivningarna vill betona att de som verkat för barns bästa 

i Borås alltid haft barnens perspektiv för ögonen, att barnen skall ha det bra för sin egen skull 

och att detta satt sin prägel på barnomsorgen under alla år. Kapitlet avslutas med en beskrivning 

av Skol-och Barnomsorgsmuseet som byggts upp för att visa eftervärlden hur ett daghem såg 

ut i 1940-50-talens Borås och vars samlingar speglar devisen ”barnen skall ha det bra”.  

Innehållet i detta kapitel grundar sig, då inget annat anges, främst på en intervju med Eivor 

Henriksson, f.d. konsulent och barnomsorgschef i Borås och tillika f.d. ordförande i 

Mariastiftelsen, den förening som kom att ansvara för barnomsorgen i Borås under lång tid. En 

dokumentation om Familjenämnden 1964 – 1982 samt ett antal tidningsurklipp om 

barnomsorgen och Barnomsorgsmuseet kompletterar intervjun. Mariastiftelsens ordförande 

under större delen av 1900-talet var Anna Hedlund vars tal på Mariastiftelsens 100-årsjubileum 

också utgör underlag tillsammans med stadsantikvarie Lars Johanssons tal vid samma förenings 

150-årsjubileum. Ett kapitel av den senare återfinns i Fässingen årgång 50, 2007. Där finns 

också ett kapitel om utbildningar inom barnomsorg och skola i Borås som, om än i ringa 

omfattning, också använts som underlag till detta kapitel.  

 

Synen på barn 
I Utbildningsvetenskap för förskolan (Riddersporre & Persson, 2010) beskrivs barndomen som 

en specifik period karaktäriserad av biologisk omognad, moralisk oskuld, växande och 

utveckling. Detta har inte alltid varit rådande, det gjordes inga skillnader mellan barn och 



vuxna. När tankar om skillnader började dyka upp rådde två diametralt olika synsätt. Ett där 

barnet av naturen var ont och skulle bekämpas genom hård kontroll och aga och ett där barnet 

var en produkt av miljön med behov av vård, omsorg och intellektuell stimulans. I det gamla 

bondesamhället sågs barn som små vuxna utan gräns mellan barndom och vuxenliv, vilket tog 

sig uttryck i barnarbete och deltagande i aktiviteter som idag hör vuxenlivet till. Under 1700-

talet framhölls barndomen som en period skiljt från vuxenlivet full av lek och oansvarighet, en 

romantisk syn på barn som gav barnen större frihet än de klarade av. I takt med 

samhällsutvecklingen blir barnet sett som en unik individ, dock fortfarande som en individ som 

skall reproduceras men där ansvaret för reproduktionen förskjuts från familjen till det 

offentliga. Under 1900-talet får utvecklingspsykologin stort genomslag som beskriver 

barndomen som indelad i mer eller mindre förbestämda utvecklingsfaser, från okunnighet till 

den högsta utvecklingsfasen – den som vuxen. Detta förhållningssätt ifrågasattes till viss del 

under 1980-talet då en ny radikal barnsyn växte fram som framhåller barnets förmågor. Från att 

barn hade setts som okunniga och ofullständiga och barndomen som en förutbestämd 

utvecklingskedja lyfter man fram barnets kompetens.  I dag råder en barnsyn som fått devisen 

”Det kompetenta barnet” vilken ser barnet som rikt på tankar och förmågor1. Barnet är inte 

längre ett tomt blad som vuxna skall forma och fylla med innehåll utan personer med egna 

erfarenheter och åsikter. Förutsättningen för barnet att växa ligger dock i vuxenvärldens 

förmåga att se och bekräfta barnet.  

UNICEF beskriver en syn på barn som fullvärdiga individer med egna rättigheter och 

barndomen som en unik period i en människas liv med lika högt värde som vuxenlivet. Man 

hänvisar till FNs konvention om barns rättigheter, Barnkonventionen, som framhåller både 

barnets speciella behov av skydd och barnets rätt att bli behandlad med samma respekt som alla 

andra människor. 

Långt innan den nu rådande synen på barn blev allmän kunde man i Borås ana en modern och 

nytänkande syn på barn där barnet var en unik individ, frigjord från familjen, med egna behov 

såsom utrymme för sin egen utveckling. Redan i mitten på 1800-talet uttryckte stadens 

företrädare ett behov av att tillse att barnen hade det bra under tiden föräldrarna arbetade. 

Bakom orden ”hade det bra” fanns en djupare mening som innebar att barnen inte bara hade 

tillsyn och omsorg, utan också meningsfull sysselsättning som tillfredsställde deras behov. I 

dag skulle vi kalla det för att man såg till det kompetenta barnet som har behov av varierad 

stimulans för att, med stöd av kompetenta vuxna, utvecklas till självständiga 

samhällsmedborgare. 

Anna Hedlund, ordförande i Mariastiftelsen under stor del av 1900-talet, förde den rådande 

synen på barn vidare då hon, så ofta hon fick tillfälle, sa till de anställda på daghemmen att:  

du är här för att barnen skall ha det bra.  

Bild 1 på Anna Hedlund artikel i BT 06-04-09 

                                                 
1 Angående syn på barn som kompetenta, se vidare sid xx:s fotnot 



 

Barnomsorg i Borås 

Samhällssituationen, industrialiseringen och filantropin 

Lars Johansson skriver om de stora och grundläggande förändringarna för människors 

livssituation som förelåg under mitten av 1800-talet och som verkade revolutionerande på det 

svenska samhället. Övergången mot industrisamhället innebar att folkmängden i städerna 

snabbt ökade kraftigt. Livet för industriarbetarna innebar ofta fattigdom och svårighet att både 

sköta sitt arbete och ta hand om sin avkomma. Det offentliga samhället var inte på något sätt så 

utvecklat som idag, t ex hade inte de sociala stödåtgärderna utvecklats och inte heller fanns det 

barnomsorg för fabriksarbetarnas barn. Fattigvårdsförordningen ålade visserligen kommunen 

ett omfattande ansvar, men den explosionsartade befolkningsökningen gjorde att kommunens 

insatser inte på något vis räckte till. Därtill betraktades kommunens insatser ofta som 

nådegåvor, varför de fattiga i samhället drog sig för att ta emot sådan hjälp. I de mindre 

bruksorterna var det far- och morföräldrarna som tog hand om barnen när föräldrarna arbetade. 

Inflyttningen till städerna innebar att föräldrarna, ofta ensamstående mödrar, inte hade sitt 

sociala nätverk omkring sig, vilket i sin tur ledde till att barnen lämnades utan tillsyn stora delar 

av dagen. I värsta fall fick de följa med modern till fabriken och vistas i en miljö som var direkt 

farlig.   

Ur den situationen växte en anda av socialt ansvar fram bland städernas bättre bemedlade som 

på ideella grunder skapade föreningar till hjälp och stöd för de fattiga i samhället. Förekomsten 

av filantropiska insatser var på intet sätt unikt för Borås, utan återfanns i hela världen under 

industrialiseringen och har sedan dess också funnits kvar som ett ideellt komplement till 

allmännyttan. I dag ser vi exempel på sådan ideell hjälpverksamhet när det gäller 

flyktingströmmen från Mellanöstern.  

Det fanns åtminstone två stora anledningar till välgörenhetsinsatserna i Borås, dels var behovet 

av att förse industrin med arbetskraft stort på grund av den kraftigt växande och blomstrande 

industrin, dels hade synen på barnen under den här tiden genomgått en förändring. Barnen sågs 

inte längre som små vuxna utan hade ett eget värde med behov av både omsorg och 

sysselsättning. Bildningsbehovet, att skapa dugliga samhällsmedborgare, och införandet av 

folkskolan i landet satte naturligtvis också sina spår på de hjälporganisationer som inrättades. 

Det var städernas överklassdamer som utgjorde de ideella krafter som innebar att stöd i form 

av mat, kläder, omvårdnad och utbildning kunde ges till de fattiga, men det var oftast deras män 

som var initiativtagare till bildandet av föreningarna. Inte sällan var det också dessa män som 

via politiken styrde i städerna. 

I Borås bildades i mitten av 1800-talet i denna filantropiska anda ett antal föreningar alla med 

syfte att och ge vård, undervisning och sysselsättning åt de hjälpbehövande barnen och deras 

familjer.  Av dokumentationen från samtliga föreningarna framgår att barnen och deras behov 

av sysselsättning var det som sattes i främsta rummet när det gällde synen på barn även om stöd 

i form av mat och kläder blev de mest synliga. Mariastiftelsen får, i detta kapitel, representera 

alla föreningarnas hjälpinsatser för och syn på barn då det var den föreningen som kom att starta 

den första barnkrubban och under lång tid vara ansvarig för all barnomsorg i Borås.  

I intervjun med Eivor Henriksson beskriver hon det förhållningssätt och den grundsyn på barn 

som rått sedan föreningens begynnelse och som fortfarande råder, såväl inom Mariastiftelsen 

som inom Borås kommun:  



Borås har alltid satt barnen i centrum. Man inte bara pratar om barnomsorg, 

alltså passning, utan det måste ha något innehåll också. I början på 1900-talet 

tänkte man alltså inte bara på att passa barnen när föräldrarna jobbade inom 

industrin. Det var ju så arbetsstugan började, barnen skulle ha sysselsättning. 

Bild 2 på Eivor (ej levererad) 

Den barnsyn som beskrivs ovan, och som var rådande bland Borås stads bättre bemedlade i 

mitten av 1800-talet, spillde inte över på industrin förrän efter andra världskriget. Då tog den 

sig uttryck i att fabrikerna i högre utsträckning tog ansvar för omsorgen om de anställdas barn 

och såg till att barnen hade det bra under tiden föräldrarna arbetade. Självklart låg det i 

industrins intresse att det fanns tillgång till omsorg och meningsfull sysselsättning för de 

anställdas barn, då det genererade arbetskraft till industrin, men det var också ett uttryck för att 

barnen skulle ha det bra under tiden föräldrarna arbetade.  Troligtvis fanns också en koppling 

till ansvaret för att skydda barnen från industrins farliga och ohälsosamma miljö. På de 

grunderna startade stadens fabriker daghem för sina anställdas barn. Exempel på dessa daghem 

var Eiserhemmet på nuvarande Sven Eriksonssonsgatan och Wäfveribolagets Järnbäraren på 

Norrby. I början tillhörde barnen som fanns på daghemmen oftast de ensamstående utländska 

mödrar som lockats hit för att det fanns arbete. Sedermera började kvinnorna som redan bodde 

i staden och som var mammor att arbeta, dessa behövde ju också barnomsorg. 

Många av de industrier som inte startade egna daghem betalade i stället 1.50 per anställds barn 

och dag till Mariastiftelsens daghem ända tills kommunen tog över 1963/64. Industrierna 

stöttade också gärna start av nya daghem eftersom de ständigt hade behov av ny arbetskraft. 

Även efter att kommunen tagit över driften engagerade sig industrierna i omsorgen om de 

anställdas barn. Detta tog sig uttryck i att man, när familjerna kom till fabriken på morgonen, 

avdelade särskild personal som tog emot samt skjutsade barnen till och från det daghem som 

barnet hade plats på. På 1970-talet kom textilindustrikrisen och de flesta fabriker slog igen eller 

flyttade sin tillverkning utomlands, vilket innebar att denna verksamhet upphörde.  

Bild 18 Inför biltransport till daghemmet. (Bild fr. utställning) 

Nedläggningen eller utlokaliseringen av textilindustrin i Borås skedde samtidigt som en ny era 

i samhället utvecklades. Trots textilindustrins situation präglades samhällssituationen under 

1970-talet av tillväxt. Mammans betydelsefulla roll som hemmafru, som varit rådande de 

senaste decennierna, tonades ner i takt med det ökade behovet av arbetskraft, vilket i sin tur 

påverkade behovet av barnomsorg. Samtidigt visade forskning på den positiva betydelsen av 

att barnen vistades i grupp, gärna från tidig ålder. Daghemsbyggandet runt om i landet var 

explosionsartad och behovet av förskollärare var enormt. 

 

Mariastiftelsen 
Bild 17 Kungörelse (foto ur Mariastiftelsens samlingar) 

Mariastiftelsen bildades den 1 april 1856. Syftet med uppropet som föregått bildandet var att 

starta en så kallad ”fruntimmersförening”. Detta var på intet sätt unikt för Borås, utan låg i tiden 

med Fredrika Bremerförbundet som förebild. Det var stadens mera bemedlade ståndspersoner 

som ville hjälpa ”de inom staden och på dess grund boende fattiga barn och bidra till deras 

christliga uppfostran och bildande till nyttiga medlemmar i samhället”. Den hjälp som skulle 



ges hade fokus på kläder, skolgång, böcker, hälsotillstånd m.m. Något som är viktigt att 

uppmärksamma är dock att flera av de verksamheter som Mariastiftelsen på ideell basis har 

startat, har av stadens politiker, efterhand, ansetts vara en angelägenhet för det allmänna och 

därmed övergått till kommunal verksamhet.  

Från tiden för föreningens grundande fanns en oro bland kvinnorna i styrelsen vilket berodde 

på att man inte hade några tillgångar utöver 1:50  i medlemsavgift, en avgift som gäller än i 

dag. Men styrelsen hade inte behövt vara orolig. Allteftersom föreningen blev känd strömmade 

bidrag in via gåvor och donationer, kollekt från kyrkan, anslag från Sparbanken och 

Fattigvården. Det anordnades också basarer och auktioner som inbringade medel. Därtill beslöt 

staden att anslå den årliga hundskatten vilken kunde inbringa några hundra kronor per år, vilket 

var en ganska stor summa i mitten av 1800-talet och måste inneburit att det fanns många hundar 

i staden på den tiden.  

Oavsett befintliga tillgångar började man redan från start att förbereda för en skola för flickor 

men organiserade också samtidigt barnbeklädnad. Barnbeklädnaden blev en verksamhet som 

Mariastiftelsen höll på med till 1957 och som under de dryga 100 åren beklätt åtskilliga tusen 

barn i staden. Föreningens medlemmar sydde kläder till stadens fattiga barn men man var 

mycket noga med att inte köpa för mycket tyg av samma sort, man ville inte att det skulle synas 

att kläderna var gåvor, ”allmosor”, från föreningen. Det skulle ju ha pekat ut barnen som bar 

kläderna som fattiga. Redan från början syns föreningens respektfulla och inkluderande syn på 

den lilla människan, en grundsyn som präglat föreningens verksamhet under alla år. 

Valet att starta en folkskola för flickor bottnade sig i att flickor inte gick i den kommunala 

skolan, även om den formellt var öppen även för dem. Stadens bemedlade damer ville i 

föreningens anda att också flickorna skulle ha möjlighet att nå ”christlig uppfostran och 

bildande till nyttiga medlemmar i samhället”. Skolan inrymdes i gratislokaler på den 

kommunala folkskolans vind. Skolans första lärarinna hette Johanna Peterson, en diakonissa 

med specialutbildning i undervisning och som, enligt Mariastiftelsens årsredogörelse, ”driven 

av sitt goda och kärleksfulla hjärta tog sig an barnen både till kropp och själ”. Det innebar inte 

bara undervisning utan också att hon hade föräldralösa flickor boende hos sig och gjorde 

hembesök hos fattiga och sjuka. Skoldagen bestod av teoretiska ämnen såsom kristendom, 

läsning, skrivning och räkning, på förmiddagarna och praktiska ämnen; hygien, 

hushållskunskap och slöjd, på eftermiddagarna. Även om skolan var mycket populär hände det 

allt som ofta att flickorna gick ut på stan för att tigga eller tog fysiskt tunga anställningar för att 

bidra till familjens försörjning, något som motarbetades starkt av Mariastiftelsens företrädare 

till förmån för flickornas skolgång som man önskade skulle fortgå till konfirmationen.  

Från och med 1897 erbjöd Mariastiftelsen hushållskunskap, eller skolkök som det kom att 

kallas, som en 6-veckors kurs för sjätteklassarnas, dvs. avgångsklassernas, flickor mot en avgift 

om 1 krona per vecka. Redan 1900 förmåddes skolrådet ta över undervisningen och inrymma 

den inom folkskolans obligatoriska ramar. Den mer praktiskt inriktade verksamheten på 

eftermiddagarna visar, förutom på att flickorna skulle lära sig sköta ett hem, också på en syn på 

lärande där handens kraft, alltså hantverket, var en betydelsefull form. Till exempel blev slöjd 

sedermera ett ämne i den ordinarie folkskolan och finns kvar som ett estetiskt ämne även i 

dagens grundskola.  

I samband med årets högtider anordnades, i Mariastiftelsens regi, fest med pynt, julklappar, mat 

och ”roligheter” för eleverna. Fest var det också vid examen. 1868 togs flickorna emot i stadens 



ordinarie folkskola och Mariastiftelsens folkskola upphörde precis som andra verksamheter 

inom föreningen gjort under årens lopp. 

För att de mindre bemedlade barnen i staden skulle ha det bra och kunna tillägna sig den lärdom 

som skolan krävde, fordrades att de fick ordentligt med mat. Detta insåg Mariastiftelsens aktiva 

damer tidigt och inrättade 1892 en barnbespisning, först i ett privathem, men senare i andra 

större lokaler. Något anslag från staden fick man inte men stadens förmögna personer åtog sig 

att betala för ett eller två barn var. Med lågavlönade mödrar som arbetade både 10 och 12 

timmar om dagen var barnbespisningarna nödvändiga inrättningar som höll barnen mätta och 

belåtna. Barnbespisningarna fick så småningom blygsamma anslag från staden men det dröjde 

ända till 1939 innan de blev allmänt förekommande och övertogs av Folkskolestyrelsen. 

Ytterligare en verksamhet som Mariastiftelsen var tidig med var arbetsstugan, det vi idag kallar 

fritidshem. År 1900 startade man ett eftermiddagshem dit barnen kunde komma för att läsa sina 

läxor, få ett mål mat och sedan sysselsätta sig med olika saker. Syftet med arbetsstugan var att  

”under fritiden från skolan där samla de barn som genom bägge 

föräldrarnas arbete utom hemmet eller andra orsaker, ej i hemmet kunde 

finna behövlig vård eller trevnad utan mest voro hänvisade till gatan”.  

Arbetsstuga innebar att barnen arbetade men inte i ordets rätta bemärkelse utan, med hjälp av 

hantverkare, fick de lära sig att hantera verktyg och tillverka saker av olika slag. En 

missuppfattning som länge levt kvar är att barnen användes till att tillverka skurborstar och att 

de fick använda borstarna till att städa. Men så var det inte, arbetsstugan fick borstar att leka 

med som kasserats, från ett närliggande borstbinderi för blinda. Det var alltså absolut inte menat 

för att städa och skura golv med, utan det var kasserat material för lek. Uppmärksammas bör 

att det redan vid förra millennieskiftet fanns ett borstbinderi för blinda, vilket representerar ett 

synsätt som knyter an till allas lika värde och respekten för varje människas unika förmågor. 

Arbetsstugans verksamhet upphörde, denna gång utan att övergå i stadens regi, 1937. Det skulle 

dröja ända till 1968 innan stadens första fritidshem öppnade. Under mellantiden hade det dock 

funnits möjlighet för de yngre skolbarnen att, dels vid behov vara kvar på barnkrubban, dåtidens 

daghem, under sitt första skolår, dels, när dessa blev ett faktum, få tillsyn i ett familjedaghem.  

Det var inte bara skolbarnen som hade behov av omsorg och sysselsättning under tiden som 

den starkt expanderande textilindustrin lade beslag på föräldrarna. Återigen var det stadens 

bättre bemedlade filantropiskt arbetande damer som ombesörjde att en barnkrubba, och snart 

också en spädbarnskrubba, fanns att tillgå. Barnkrubban drevs av en egen förening ”Föreningen 

för en barnkrubba” men i folkmun var det Mariastiftelsen som stod bakom, vilket också blev 

ett faktum då de båda föreningarna slogs ihop 1938. Före 1938 drevs barnkrubban helt ideellt 

utan några som helst bidrag från kommunen vilket innebar ett ständigt sökande efter donatorer 

och givare för dem som arbetade för driften av krubban. Man kan fundera över om de ideellt 

arbetande damerna någonsin fick den uppskattning som de var värda för sina ovärderliga 

insatser från såväl myndighet som allmänhet. 

1938 inträdde en ny tid för Mariastiftelsens daghemsverksamhet. Stiftelsen fick kontinuerliga 

bidrag från staden och samtidigt ökade krubborna, dvs. daghemmen i antal. Under 13 år 

byggdes, alternativt övertogs, 10 daghem runt om i staden. Daghemmen som övertogs var de 

som tidigare drivits av industrierna i staden. I mitten av 1950-talet fanns ca 470 platser på 



stadens daghem vilket, enligt Socialstyrelsen var det högsta antalet platser per 1000 invånare i 

landet. Detta faktum är troligtvis grunden till Borås goda rykte som tidig barnomsorgsstad. 

Bild 3 Mariagårdens trappa fr 1940-talet. Foto ur Mariastiftelsens samlingar.  

Länge hade Mariastiftelsen också haft en dröm om att starta barnträdgårdar, förskolor för 6-

åringar. Med en förbättrad ekonomi kunde denna dröm förverkligas och 

barnträdgårdslärarinnan Birgit Johansson, 100 år 2015, var med och startade den första 

kommunala förskolan, barnträdgården, i en källare på Göta 1946. Birgit blev sedermera 

föreståndare på Herthagården och avslutade sin yrkeskarriär som assistent vid Familjenämnden 

med arbetsledaransvar för dagbarnvårdare.  

Bild 4 på Birgit Johansson. Foto Lennart Magnusson BT 15-04-06  

Under större delen av åren mellan 1938 och 1964 var Anna Hedlund ordförande och 

föreningens frontfigur, alltid med barnens bästa framför ögonen. Anna hade pondus och 

politikerna lyssnade på henne. Hon var också klar över hur förskolans pedagogiska verksamhet 

skulle nå bästa möjliga kvalitet: 

Plocka guldkornen från alla pedagogerna och lägg ihop det till den 

bästa miljön för barnen. 

Bild 5 Från vänster förskollärare Gunnel Levin, SÖs inspektör Hildur 

Nygren, ordförande Anna Hedlund, vice ordförande Alice Forsberg med 

barn Foto fr BT 06-04-06 

Även om Anna Hedlund var frontfiguren får hennes parhäst Alice Forsberg inte glömmas bort. 

Enligt Eivor Henriksson var Alice en framsynt kvinna och en stark tillgång och hon gjorde 

mycket arbete för föreningen i det fördolda. Hon skötte föreningens praktiska ekonomi och 

jobbade tätt tillsammans med Anna. Båda två var politiskt aktiva som folkpartist respektive 

socialdemokrat. De båda kvinnor hade ett nära samarbete och tog mycket råd av varandra vilket 

oftast resulterade i goda beslut och praktiskt handlande. Eivor Henriksson, som efterträdde 

Anna Hedlund poängterar vikten av de bådas samarbete 

Att dessa två jobbade ihop och var så samspelta gjorde att det aldrig 

blev något käbbel i Mariastiftelsen. Det var också tack vare dem som 

Mariastiftelsen var en stark röst inför kommunala beslut. 

Trots ganska blygsamma resurser präglades verksamheten av stor generositet, samhörighet och 

arbetsglädje. Förskollärare och barnskötare lade ner mycket tid och engagemang i sitt arbete 

vilket de förklarade med: 

Vi (personalen och föräldrarna) hade ju barn tillsammans.  

Personalen tog ofta kontakt med företagare i staden för att få dem att bidra med gåvor och 

kontanta medel till hjälp för barnen, vilket också ofta skedde. Gåvor från stadens innevånare 

bestod bland annat av kläder som skänktes vidare till barn vars mödrar levde under mycket 

knappa förhållanden. Ur såväl ett ekonomiskt som ett pedagogiskt perspektiv odlade man 

grönsaker själva och tog, tillsammans med barnen, vara på vad skogen kunde erbjuda i form av 

bär och svamp.  



Till 1964 drevs de 10 daghemmen i Mariastiftelsens regi. Hela tiden har all verksamhet präglats 

av ett uppoffrande och osjälviskt arbete med barnens bästa i fokus. Det kärleksfulla arbete, där 

barnen hade det bra och erbjöds meningsfull sysselsättning, som präglade Mariastiftelsens 

verksamhet och blev ett kulturellt arv när staden tog över driften den 1 januari 1964. 

Mariastiftelsen har oförtröttligt fortsatt sitt arbete med att stötta de barn i staden som behöver 

stöd och hjälp. När barnbeklädnaden gått upp i stadens sociala verksamhet och daghemmen 

blivit Familjenämndens angelägenhet gav föreningen stöd till handikappade barn och deras 

familjer, ett arbete som fortfarande är lika aktivt som på 1960-talet. 

 

Borås Stad 
1964 tog Borås Stad över hela ansvaret för, både den av industrin och den av Mariastiftelsen 

uppbyggda, barnomsorgen. Ansvarig nämnd blev den då nybildade Familjenämnden som, 

utöver att omhänderha daghems- och lekskoleverksamheten, från början också hade ansvar för 

hemvårdarinnornas, hemsamariternas och barnsamariternas verksamhet samt 

systugeverksamheten. Intendent Stig Danneståhl var förvaltningens chef och Eivor Henriksson, 

förskollärare och aktiv inom Mariastiftelsen, anställdes som assistent med uppdrag att ansvara 

för barnomsorgen. Systugeverksamheten upphörde i mitten på 1970-talet och 

äldreomsorgsansvaret flyttades i olika omgångar över till Socialnämndens ansvarsområde. På 

myndighetsdagen (18 år) omyndigförklarades Familjenämnden. Den nya Socialtjänstlagen 

trädde i kraft den 1 januari 1982 och lagen innebar att all social verksamhet skulle handhas av 

en nämnd, Socialnämnden. Familjenämnden upphörde, och familjekontoret gick upp i 

socialkontoret.   

Bild 6 Eivor Henriksson och Stig Dannestål. Foto fr BT 68-06-14. 

Överlämnandet från Mariastiftelsen till kommunen 1963-64 innebar inte någon lång process. I 

likhet med andra Mariastiftelseinitiativ kom även daghems- och förskoleverksamheten att bli 

en viktig angelägenhet för kommunen, i takt med förändrade kommunala uppdrag. Man kan 

bara konstatera att vad än Mariastiftelsen har startat så har kommunen, allmännyttan, så 

småningom kommit fram till att dessa insatser var viktiga för den sociala välfärden. (Se vidare 

Lars Johansson, Fässingen 2007 Årgång 50).  

Vid övertagandet fanns det 10 daghem med plats för 430 barn samt 17 lekskolor med 

sammanlagt 700 barn. I familjedaghemmen, drygt 200 till antalet, fanns 285 barn. De 10 

daghemmen var Mariagården, Linneagården, Almgården, Götagården, 

Järnbäraren/Norrbygården, Parkgården, Herthagården, Södergården, Trollgården och 

Solgården. 

Bild 7 Götagården. Foto fr Rapport Familjenämnden 1964-82. 

Under 1970- och 1980-talen expanderade barnomsorgen lavinartat och antalet daghem ökade 

från blygsamma 10 till 54 vid Socialnämndens övertagande 1982. Man skulle kunna tro att den 

kraftiga ökningen skulle påverka kvaliteten i negativ riktning men av dokumentation från 1982 

framgår tydligt att barnomsorgen i Borås hade ett mycket gott rykte nationellt och också 

internationellt.  

Borås har fattat hur viktig barntillsynen är och det är man nästan ensam 

om i landet. 



Uttalandet gjordes 1972 av Margareta Hjelm, producent för TV2s dokumentärprogram ”Vem 

ser till barnen?” som i sitt program också framhöll det positiva med att kommunen hade 

enhetstaxa.  Att ha en enhetstaxa var ett naturligt politiskt beslut i en kommun med 

socialdemokratiskt styre, men det rådde stor enighet mellan de olika partiernas företrädare. 

Eivor Henriksson minns politikerna i Familjenämnden som mycket eniga i de sociala frågorna. 

Hon menade att det var svårt att se vilken politisk falang de tillhörde och säger att deras beslut 

alltid hade barnens bästa för ögonen. Hennes uppfattning grundar sig i lång erfarenhet, redan 

på 1950-talet satt hon med i den dåvarande styrelsen som sakkunnig. I frågan om enhetstaxans 

tillkomst har Eivor Henriksson sin alldeles egna motivering: 

Det kostar inte mer att slänga sopor för olika inkomstkategorier än att 

passa barn för olika kategorier 

Borås fortsatte, som en av få kommuner i landet, att tillämpa enhetstaxan. Man fortsatte också 

att bygga ut barnomsorgen i syfte att bygga bort köerna. Bland annat valde man 1981 den 

snabba lösningen att anställa dagbarnvårdare i avvaktan på daghemsutbyggnaden.  

Även inom familjedaghemsverksamheten har politikerna alltid haft barnens bästa för ögonen. 

Inte sällan höjdes kritiska röster mot kvaliteten i familjedaghemmen men Familjenämnden 

beslöt tidigt att ”för verksamheten bör gälla samma mål i fråga om kvalitet som för kommunens 

övriga barnomsorg”. För att realisera sina intentioner och garantera god kvalitet i 

familjedaghemsverksamheten satsade man tidigt på utbildning för dagbarnvårdarna (se vidare 

här nedan) och kommunen valde också att knyta de ensamarbetande dagbarnvårdarna till 

daghemmen för att till stöd ha förskollärare som mentorer. 

Borås har valt att alltid erbjuda olika former av barnomsorg, dock med betydligt färre 

familjedaghem i takt med att daghemmen blivit fler och kraven på pedagogisk verksamhet ökat. 

För att alla barns olika behov skall kunna beaktas och tillmötesgås menar Eivor Henriksson att: 

”Det skall finnas barnomsorg av olika sort så att föräldrarna kan välja. 

De allra flesta barn behöver omsorgen på förskola men det finns barn 

som behöver familjedaghem.”  

Den 1 juli 1975 trädde lagen om Allmän förskola i kraft. Den var inte obligatorisk men lagen 

innebar att kommunerna måste erbjuda förskola för alla 6-åringar i kommunen. För Borås var 

det inte någon stor förändring eftersom Mariastiftelsen redan från 1946 bedrivit det som då 

hette barnträdgård, senare kallat lekskola och deltidsförskola. 

När kommunen tog över verksamheten 1964 fanns det 17 deltidsförskolor i kommunen, en 

siffra som 1970 ökat till 21. Dock krävdes en dubblering för att 1975 kunna erbjuda alla som 

så önskade plats. Intresset från föräldrarna att låta barnen gå i förskola var stort, det var endast 

ett tiotal barn som 1975 tackade nej. Även i denna åtgärd kan man se en särskild omsorg om 

barnen, då det ordnades ”skolskjuts” för de barn som hade lång väg till förskolan. I takt med 

daghemsutbyggnaden och minskningen av antal barn placerade hos dagbarnvårdare minskade 

också behovet av deltidsförskola, 6-årsverksamheten, med skolförberedande aktiviteter, blev 

ett naturligt inslag i daghemmens verksamhet fram till att förskoleklass infördes och 6-åringarna 

helt separerades från förskolan. 

I slutet av 1970-talet startade kommunen öppna förskolor dit såväl hemmavarande föräldrar 

som dagbarnvårdare kunde gå för att barnen där skulle möta andra barn och under ledning av 



förskollärare få uppleva gruppaktiviteter. Den öppna förskolan var också en mötesplats och, 

genom utbildad personal, stöd för de vuxna. Den öppna förskolan har blivit bestående och utgör 

ett betydande inslag för hemmavarande föräldrar. Särskilt betydelsefullt har den kommit att bli 

för alla invandrare, där de på ett naturligt sätt kan få kontakt med det svenska samhället. 

Borås kommun har varit föregångare för flera insatser i barnomsorgen som fokuserat på barnens 

bästa. På initiativ av dåvarande barnläkaren Tore Axelsson anställdes 1967 en talpedagog inom 

barnomsorgen till stöd för barn med sen talutveckling. 1976 anställdes också en psykolog för 

att stötta barn med ”psykiska störningar”. Psykologen fungerade främst som konsult och 

rådgivare för personalen till stöd för deras arbete i barngruppen men denne kunde också ha 

direktkontakt med föräldrarna. Ansvaret för båda dessa verksamheter vilar idag på rektorerna 

inom förskolor och skolor och operativt på specialpedagogerna i kommunen.  

Bild 8 Förskollärare Lydia Rättö Nilsson och barn. Foto ur VD 73-04-12 

Eller bild 8 med hela artikeln 

I Borås Tidning stod det sommaren 2015 att läsa att Borås får sin första grupp med finska barn. 

Men, redan på 1970-talet fanns både finska avdelningar på daghem, finsktalande förskola och 

skolklasser i de lägre åldrarna i skolan. Borås var tidig med att stötta invandringen till staden. 

För att förebygga att de finska barnen som kom till Borås under 1960- och 1970-talen inte skulle 

bli språkligt utarmade anställdes 1973 förskollärare med finska som hemspråk för att ge de 

finska barnen språkträning i sin ordinarie förskolemiljö. Hemspråksträningen kom sedermera 

att omfatta alla förekommande språk i staden, vilka på 1970-talet, utöver finskan, mest bestod 

av grekiska och jugoslaviska (i dag bestående av flera olika språkgrenar). Först 1977 kom lagen 

om rätt till hemspråksundervisning men då var detta redan sedan länge etablerat i Borås.  Det 

bedrevs också Språkprojekt på uppdrag av Socialstyrelsen vilka påverkade förhållningssättet 

till barnen med fokus på hur man bemötte dem med annat modersmål. 1981 besökte dåvarande 

invandrarminister Karin Andersson staden, enligt ett tidningsreferat tyckte hon att Borås var en 

föregångskommun i fråga om hemspråksträning. Hon lär ha varit djupt imponerad av att även 

spädbarnen på småbarnsavdelningarna fick hemspråksträning 

Ett annat område som stöttades av Socialstyrelsen var införandet av så kallade syskongrupper 

för barn mellan 3 och 7 år. Som försöksprojekt startade de första avdelningarna redan 1973. 

Syftet var att genom att blanda barn i olika åldrar dels stimulera till ökat ansvarstagande och 

förmåga att samarbeta med andra dels att skapa möjlighet för barn i olika utvecklingsstadier att 

alltid hittar någon på samma nivå att leka med. Man väntade sig också en positiv effekt avseende 

språkutvecklingen. Projektets pedagogik kom att ligga till grund för kommunens nybyggnad av 

daghem. Det nya sättet att bygga daghem uppmärksammades utanför kommunens gränser och 

många studiebesök från andra kommuner blev följden. Överhuvudtaget hade Socialstyrelsen 

Borås som förebild och skickade ofta studiebesök från andra kommuner och även länder (fr 

USA och Island på 1980-talet) för att ta intryck av verksamheten som bedrevs i staden. Det blev 

ofta Eivor Henrikssons uppgift, i egenskap av ansvarig för barnomsorgen, att ta hand om 

studiebesökarna. Då passade hon på att förmedla sin syn på barnomsorg som till fullo 

harmonierade med den som Mariastiftelsens grundare en gång i tiden företrädde. Det 

anordnades också utställningar i samarbete med Socialstyrelsen i staden. Dessa välbesökta 

utställningar visade material både från förskolorna i Borås och material sammanställt av 

Socialstyrelsen, t ex en om fritidshem.  



Som tidigare nämnts dröjde det ända till 1968 innan kommunen tog sitt ansvar och öppnade 

fritidshem, det som i början av 1900-talet kallades arbetsstuga och drevs av Mariastiftelsen. I 

det statliga betänkande Skolans inre arbete, SIA, föreslogs att frivilliga aktiviteter skulle 

fungera som tillsyn för skolbarnen efter skolans slut. Politikerna i Borås ansåg dock inte att det 

var utan beslöt att bygga ut fritidshemmen så att omsorgen även omfattade barn i årskurs 3. 

Fritidshemmen är öppna för skolbarnen hela dagen och förutom frukost och mellanmål erbjuds 

barnen meningsfull sysselsättning i slöjd- och målarrum, lekhallar och avpassad utemiljö. 

Tranda fritidshem. Foto ur VD 68-02-05.  

Ytterligare en verksamhet som sticker ut och harmonierar med stadens etablerade syn på barn 

är erbjudandet att anlita barnsamarit när barnen är sjuka. Barnsamariterna var personer som 

gick hem till familjerna när barnen var sjuka. På så sätt kunde föräldrarna gå till sina arbeten 

och barnen kunde var i sin trygga hemmiljö och därmed få den vård de behövde. Verksamheten 

pågick ett tiotal år och avvecklades i takt med att föräldraförsäkringen byggdes ut.  

Estetiken har alltid haft stor plats inom förskoleverksamhet, man har använt sagor, bild, form, 

textilt skapande och musik som verktyg för barnen att utvecklas och lära. Länge hade 

barnträdgårdslärarinnan/förskolläraren ansvaret att använda alla de estetiska verktygen för att 

stimulera barnen. Det ingick och ingår fortfarande i utbildningen att ha kunskap och färdighet 

inom det estetiska fältet men trots det är det inte all personal som tyckte om att sjunga med 

barnen eller anser sig ha sångröst.  

Man börjar inte med musik när man är 6 år därför skall vi börja med 

musik redan innan man föds 

Eivor Henriksson, som säger så, menar att musik precis som andra kulturyttringar, är väldigt 

viktigt för alla människor och att barnen inte skulle behöva vänta med att möta det tills i 6-

årsverksamheten. Hon har också sin bestämda uppfattning om att utövandet skulle vara 

professionellt ”Om man skall ha ett piano så skall det vara stämt” sa Eivor annars är det bara 

en leksak. Barn som är musikaliska skall inte behöva höra på ett ostämt piano. 

Bild 10 Musikstund på förskola Foto ur VD 80-11-22. 

Vetskapen om att alla barn inte fick tillgång till musik och musicerande i samma utsträckning 

lade grunden till ett samarbete mellan skola, förskola och kultur. 1980 inrättades en 

samordningsgrupp för barnkulturfrågor, Skola-Familj-Kultur. Samordnings-gruppen skulle 

utarbeta ett barnkulturpolitiskt handlingsprogram som skulle omfatta såväl litteraturförsörjning, 

programverksamhet, utställningar, musik mm. Beslutet om samordningsgruppen hade bland 

annat föregåtts av ett projekt ”Imse, vimse spindel - musik i förskolan”. Detta sades vara det 

mest omfattande samarbetet i Sverige mellan musikskolan och förskolor och som gav genklang 

runt om i landet. Sedan 1977 hade en försöksverksamhet bedrivits där musiklärare från 

musikskolan hade kontinuerligt återkommande musikstunder med förskolegrupper. Projektet 

följdes av forskare och visade på ett mycket positivt resultat. Projektet hade bedrivits på 13 av 

kommunens daghem men med så goda utvärderingar beslöt kommunen att alla barn inom 

barnomsorgen skulle få ta del av regelbunden musikverksamhet. Projektet visade, förutom på 

nöjda barn, på att musiklärare och förskolepersonal hade lärt av varandra till nytta för sin 

professionsutövning.  



För att finna resurser för en kontinuerlig verksamhet i kulturens tecken anslogs medel vid 

uppstarten men sedan förväntades respektive nämnd avsätta medel för verksamheten i sin 

ordinarie budget. Så gjordes också. Till exempel betalade Familjenämnden en tjänst för en 

musiklärare som en gång i veckan besökte alla daghem.  

Lång tid har gått sedan detta sattes i sjön, men det blev ett startskott till Samordningsgruppen 

vars intentioner har levt vidare, numera genom Kulturnämndens försorg. Via ett stort antal 

projekt och utvecklingsinsatser genom åren finns idag en kulturplan och ett kulturprogram 

framtagna i samråd med skolan och förskolan. Kulturförvaltningen vill medverka till att konst, 

kultur och kreativitet genom estetiska lärprocesser blir ett verktyg för att utveckla lärandet och 

skapa arbetsglädje för barn och unga.  

Utbildningar i staden 

Redogörelsen för utbildningar i Borås görs här ovanligt kort och fokuserar på dem som haft 

speciell betydelse för barnens utveckling och behovstillfredsställelse utöver mat och 

omvårdnad. (se vidare Fässingen årgång 50, 2007: Utbildningar inom barnomsorg och skola).  

Borås har länge bedrivit utbildningar med inriktning mot arbete med barn av olika slag. Den 

första bedrevs vid Björkängsgårdens barnhem. Parallellt erbjöd också stiftelsen Solhem en 

liknande barnsköterskeutbildning. Båda utbildningarna blev sedermera landstingskommunala 

innan de ännu senare, efter gymnasiereformen 1970, blev en del av de allmänna 

gymnasieutbildningarna. Omfattningen av barnsköterskeutbildningarna har varierat, först 

mellan fyra och åtta månader, men genom gymnasiereformen blev barnskötarutbildningen en 

tvåårig vårdlinje och 1993 blev Barn- och fritidsprogrammet treårigt.  

Förskollärare har utbildats i Borås sedan 1965, då var den tvåårig med en 10 månaders 

förpraktik. 1977 övergick utbildningen till att vara en högskoleutbildning, förpraktiken togs 

bort och utbildningen blev i stället 2,5 år. Successivt har utbildningen förlängts till att idag vara 

3,5 år. Flera gånger under de 50 åren har både examensordningen och utbildningens namn 

ändrats men en kärna i utbildningen har hela tiden fokuserat på barnens rätt till lek för 

utveckling. Respekten för den lilla människan har också varit central i de olika varianterna av 

förskollärarutbildningar.  

1997 fick Högskolan i Borås examensrätt för grundskollärarutbildning. Utbildningen kom att 

integreras med förskollärarutbildningen och därmed också inspireras av den barnsyn som 

präglade denna utbildning. I början av det nya milleniet innebar en ny examensordning att 

lärarutbildning, från förskola till gymnasium, resulterade i lärarexamen med olika inriktningar 

och den lokala integrerade utbildningen blev rikstäckande. I dag är utbildningarna åter delade i 

specifika examina. 

Under 1894 - 1932 bedrevs småskollärarutbildning i Borås. Från början var det en privatskola 

initierad av folkskollärare Hultgren i Brämhult. Under 1920-talet tog Landstinget över 

verksamheten men redan 1932 lades seminariet ner.  

Borås har också länge haft fritidspedagogutbildning. Från början, i slutet av 1960-talet, var 

utbildningen gymnasial, men blev i samband med högskolereformen 1977 en del av högskolan. 

Den första fritidspedagogsutbildningen startade redan innan det fanns tillräckligt med 

fritidshem i staden där eleverna kunde göra sin praktik. Detta var i inledningen ett stort problem 

för utbildningen och man valde att utnyttja deltidsförskolornas förskollärare för 

praktikhandledning. Kommunen var dock mycket mån om att utbildningen fanns i staden och 



fick därför bråttom att inrätta fritidshem. Det första öppnade våren 1968 på Trandared. 

Fritidspedagogutbildningen lades ner i mitten av 1980-talet men uppstod igen som en inriktning 

i lärarutbildningen i början av 2000-talet. 

Bild 11 Dagbarnvårdare från Borås. Foto ur VD 68-03-05. 

Som tidigare nämnts var kommunen angelägen om god kvalitet även i familjedaghemmen och 

satsade därför tidigt på utbildning för dagbarnvårdarna. Som första kommun i Sverige 

anordnade Borås en så kallad pionjärkurs för dagbarnvårdarna 1967. Den första kursen 

omfattade 60 timmar och bedrevs på kvällstid i Länsarbetsnämndens regi. Utbildningen vände 

sig till såväl redan anställda dagbarnvårdare som till dem som ämnade bli sådana. Så 

småningom förlängdes utbildningen och övergick till dagtid i Almåsgymnasiets regi men senare 

tog högskolan över ansvaret även för denna utbildning. Att flytta utbildningen till högskolan 

var en statushöjande åtgärd, dagbarnvårdarna upplevde det betydelsefullt att läsa en kurs där. 

Barnens bästa var för ögonen även i detta beslut och utbildningen innehöll mycket om barns 

utveckling, lekar och lekstadier men hade också inslag om föräldrasamverkan och 

ansvarsfrågor.  

Kompetensutveckling 

I samtalet med Eivor Henriksson om barnomsorgen i Borås och dess kvalitet betonar hon att 

det är personalen som skall ha berömmet. Hon menar då att det är personalens kompetens som 

avgör kvaliteten i förskola, fritidshem och skola. I egenskap av ansvarig för barnomsorg, 

förskolor och fritidshem bidrog Eivors syn på behovet av kompetent personal till kommunens 

uppfattning att förskolepersonalen skulle ha kontinuerlig kompetensutveckling. En starkt 

bidragande faktor i sammanhanget var att uppdaterad och ny kunskap fanns att nå på nära håll 

via de utbildningar, främst förskollärarutbildningen, som fanns i staden. Det var högskolan som 

erbjöd och höll kommunen uppdaterad på vad som låg i tiden. Kommunen insåg snabbt värdet 

av att ligga i framkant och anlitade högskolan för kompetensutvecklande utbildningar.   

Stan hade en väldig förmån av att utbildningen fanns i Borås (Eivor 

Henriksson).  

Även de projekt som lärarna på förskollärarutbildningen drev, t ex Brita-Lena Ömans 

språkprojekt på uppdrag av Skolöverstyrelsen, där flera av kommunens förskolor ingick, 

påverkade personalens kompetens. Projekten gav ny kunskap om barns olika behov och hur 

man bäst skulle möta dem.   

Det förekom också att kommunen tog initiativ som senare kunde påverka högskolans utveckling 

Kommunen initierade t ex att lärare med finska som modersmål deltog i en tvåspråksutbildning 

som sedan innebar att man startade hemspråksverksamheten i staden. Det initiativet ledde 

sedermera till att det gavs en förskollärarutbildning vid högskolan för tvåspråkiga förskollärare. 

Stora utbildningsinsatser har genomförts i samband med större reformer såsom Allmän 

förskola, övergången till Socialtjänstlagen, Pedagogiskt program för förskolan och Läroplan 

för förskolan.  

Specifika insatser för det stora flertalet av barnomsorgspersonalen har också genomförts. Under 

1970-talet förlades Reggio Emilia-utställningen Ett barn har 100 språk till Borås och ett stort 

antal förskollärare fick möjlighet till kompetensutveckling inom de då nya pedagogiska 

strömningarna. Som förarbete till Pedagogiskt program för förskolan genomfördes omfattande 



utbildningar med fokus på planering och utvärdering även de utförda av högskolan. Specifika 

insatser har också inneburit kompetensutveckling för hela grupper av personal där främst 

vidareutbildning av barnskötare till förskollärare kan nämnas. Den senare är en åtgärd som 

pågått kontinuerligt sedan tidigt 1980-tal och som 2015 fortfarande pågår. Ett annat exempel 

på satsningar på grupper inom barnomsorgen är när uppdraget kom att ta emot studenter från 

högskolan och handledarutbildningen skulle betalas av kommunen. Då tog kommunen sitt 

ansvar och såg till att alla handledare kom iväg på utbildning. 

Även när det gäller de kompetensutvecklande insatserna har synen på barnet som det 

kompetenta barnet med egna behov av utvecklingsstimulerande sysselsättningar varit i fokus, 

vilket har satt sin prägel på de vuxna som barnen under alla år har mött inom barnomsorgen.  

 

Skol- och Barnomsorgsmuseum 
I samband med Almgårdens 40-årsjubileum blev Kjell Jansson, chef på Socialkontorets avdelning för 

barnomsorg, varse vilken kulturskatt daghemmen i Borås utgjorde. Han var den som födde idén till ett 

barnomsorgsmuseum. Eivor Henrikssons önskan om att bevara det hon visste fanns på daghemmen åt 

eftervärlden bidrog i hög grad till att idén blev mer än en idé. Alla besök, som Eivor gjort på daghemmen 

i Borås under sin yrkesverksamma tid innebar att hon kände till vilka saker som fanns och som kunde 

samlas ihop till en dokumentation av den barnomsorg som hon själv till stor del varit med och byggt 

upp. 

Bild 12 Intendent Kjell Jansson, Familjenämnden. Foto ur BT 82-06-16. 

1984 fattade kommunen beslut om att ge Eivor Henriksson och hennes kollega 

barnomsorgsassistent Barbro Holm, i uppdrag att, i samverkan med Borås Museum, samla 

material som kunde illustrera daghemmen från 1900 – 1970-talet. De båda kvinnorna var 

fortfarande i tjänst men närmade sig pensionsåldern, vilket innebar att de varit med länge och 

hade god insyn i verksamheten. Samlandet och engagemanget i uppbyggnaden av museet 

fortsatte hos båda två även efter pension, då som helt ideellt arbete. Det kom dock att dröja ända 

till 1995 innan museet kunde slå upp portarna. Att det tog så lång tid hade sin förklaring i att 

kommunen inte hittat någon lämplig lokal. Men sedan flygelbyggnaden på Norrbyskolan 

renoverats, löste sig lokalfrågan och museet kunde flytta in. Annexet eller flygelbyggnaden 

hade under en tid använts till daghemmet Almgården men ”blev över” när skolan byggdes om 

och Almgården flyttades till huvudbyggnaden. Medel för anpassning av lokalerna frigjordes 

och arbetsmarknadsinsatser för arbetslösa innebar att dessa erbjöds sysselsättning och kunde 

rusta upp huset.  

Bild 13 Skol- och Barnomsorgsmuseet (Broschyr producerad av Borås Museum) 

Etableringen av barnomsorgsmuseet blev också en lösning för det redan befintliga skolmuseet 

som fick utrymme i samma lokaler. Folkskollärare och sedermera rektor Börje Hedberg hade 

under sina 42 år som lärare samlat material från skolan. Skolmuseet fanns tidigare på Borås 

Museum men flyttades vid etableringen av barnomsorgsmuseet över till Norrbyskolans annex. 

På så sätt återfördes samlingarna till den plats där de förvarats innan museet blev en del av 

Borås Museum 1986. Redan på 1940-talet framställdes en önskan till Folkskolestyrelsen i 

staden att skapa ett skolmuseum, men idén föll i glömska. Däremot fanns det hela tiden eldsjälar 

inom skolverksamheten som såg behovet av att bevara föremål åt eftervärlden. Föremålen 

förvarades på Norrbyskolans vind tills de kom till användning på Borås Museum. Skolmuseet 



hade utnyttjats när skolklasser skulle undervisas om skolans och bygdens historia, en 

verksamhet som nu kunde fortsätta att erbjudas till skolorna i bygden. De båda museerna fick 

det gemensamma namnet Skol- och barnomsorgsmuseet och var vad gäller barnomsorgsdelen 

ett unikt museum i sitt slag, troligen det enda existerande i landet. Skolmuseer är mer vanligt 

förekommande, men inte mindre intressant för kulturens bevarande i närområdet. 

Bild14 Börje Hedberg och Eivor Henriksson (foto privat)  

Eivor Henrikssons kunskap om vad som fanns på stadens daghem gjorde att det gick att bygga 

upp museet så nära ett original som möjligt. Hennes ambition var att visa hur det faktiskt såg 

ut på daghemmen i mitten av 1900-talet. Eivor förklarar: 

Vi vill inte ha skärmar och montrar, utan det skall vara autentiskt. 

Därför kommer inredningen och alla leksaker från verkliga gamla 

barnkrubbor och lekskolor. Det får inte bli något slags sämre 

leksaksmuseum  

Bild 15 Interiör Barnomsorgsmuseet (foto privat) 

Exempelvis bytte personalen kläder på barnen när de kom på morgonen. Mödrarna hade svårt 

att tvätta så därför tog man på barnen andra kläder under daghemsvistelsen för att inte smutsa 

ner de egna och på så sätt underlätta för mammorna. Sådana byteskläder från olika tidsepoker 

finns i museets samlingar.  

Barnomsorgsmuseets samlingar består för övrigt av barnsängar, britsar, stolar och bord från de 

olika epokerna under 1900-talet. De första daghemmen i staden var oftast inrymda i en vanlig 

villa eller lägenhet och därför fick man hålla tillgodo med det kök som fanns. Det illustreras i 

museets samlingar genom ett rum som inrymmer vedspis och vedlår, diskbänk och det klassiska 

skafferiet med Höganäskrukor som, när det begav sig, innehöll inlagd gurka, lingonsylt och 

övrigt som tillretts av vad trädgård och naturen i närmiljön erbjudit. I köket återfinns också 

porslin, bestick, glas, grytor och övrig utrustning som ett storkök med egen tillagning behöver. 

Likadant porslin och övrig köksutrustning fanns på alla daghemmen i staden och samlingarna 

visar exempel från olika tidsepoker. 

Personalen på daghemmen bodde ofta i samma hus, åtminstone under den tid som 

Mariastiftelsen ansvarade för verksamheten. Föreståndaren och kokerskan var självskrivna men 

ibland fanns det också rum för barnskötarna. Museets samlingar visar därför hur en 

föreståndares rum kunde se ut.   

Museet vill också visa hur Mariastiftelsens styrelserum såg ut, därför har möblerna från detta 

rum bevarats åt eftervärlden. Möblerna stod i ett rum i något av daghemmen i staden. Dessa 

möbler är en gång skänkta av stiftelsens medlemmar, vilket inte var ovanligt även för möblerna 

som användes i daghemmen.  

Allra störst utrymme av museet tar det pedagogiskt materialet. En stor samling av leksaker, 

pussel och spel från 1940- och 50-talen tillverkade av personalen visar att de oftast är gjorda i 

trä och väl underhållna genom att de slipades och lackades varje år. Leksakerna illustrerar också 

en sida av arbetsuppgifterna som var självklar långt fram på 1900-talet, att personalen själv 

tillverkade både leksaker och annat pedagogiskt material samt förkläden, haklappar och 

monogramsprydda handdukar. Även flera musikinstrument var tillverkade av pedagogerna 

såsom maracas och handtrummor mm. Byggklossar, välordnat packade i stora träbackar, 



gåvagnar, gunghästar och bondgårdar med alla djur, allt i trä, finns också bevarade åt framtiden. 

Att förskolorna var påverkade av Fröbel-pedagogiken går heller inte att ta miste på. 

Fröbelklossar finns i överflöd och övriga s.k. Fröbel-gåvor går också att hitta i samlingarna, 

bland annat sykort i masonit med ”tråd” i form av ”skosnören” och en korg full med tygbollar. 

Självklart finns en dockvrå med alla tillbehör i ett hörn. Pedagogiska hjälpmedel i form av 

kasperdockor, flanosagor och böcker saknas inte heller.  

Bild 16 x 2 Interiör Barnomsorgsmuseet (foto privat) 

I åtta år fick Skol- och barnomsorgsmuseet vara kvar i Norrbyskolans annex innan barnantalet 

i stadsdelen ökade så mycket så att huset åter behövdes till skolverksamhet. 2003 packades 

museets samlingar ned i lådor som sedan dess förvaras i Borås Museums magasin. Initiativ för 

att göra barnomsorgsmuseet tillgängligt för allmänheten har tagits vid ett flertal tillfällen, men 

hittills har ekonomin satt käppar i hjulen för en återupplivning av museet. Alla föremål ligger 

där de ligger förhindrade att visa hur man historiskt alltid satt barnets behov i första rummet. 

 

Prolog 
I kapitlet har jag försökt belysa förskoleverksamheten i Borås med fokus på synen på barn. I 

Borås har den karaktäriserats av att barn skall ha det bra för sin egen skull. Enligt min mening 

är det de styrandes förhållningssätt som gjort att det så tidigt i Borås etablerades barnomsorg 

och att barnomsorgen fortsatt haft barnens behov av meningsfull sysselsättning i fokus. 

Det är också det synsättet som satt sin prägel på Skol-och Barnomsorgsmuseets samlingar. 

Perioden som illustrerats är från mitten av 1800-talet fram till mitten av 1980-talet då beslutet 

fattades att skapa ett Barnomsorgsmuseum.  Vad som hände sedan och hur det kommer att 

gestalta sig i museet viks åt framtiden. En innerlig önskan från mig och mina 

förskollärarkollegor är dock att åter kunna erbjuda allmänheten tillgång till, det i landet unika, 

Skol- och Barnomsorgsmuseet. Om vi hjälps åt att påverka beslutsfattarna, kanske vi en dag 

kan få se det inrymt i Borås Museum? 
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Initiativärende (SD): Konst som kan vara skrämmande 
för barn 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden anser initiativärendet besvarat.  

Ärendet i sin helhet 
Sverigedemokraterna i Borås har lagt ett initiativärende om att information bör 
finnas i entrén och i samband med reklam, till besökarna till Konstmuseet och 
till Stadsteatern om utställningen respektive föreställningen kan vara 
skrämmande/olämplig för barn. 
 
Som exempel till sitt initiativärende beskrivs ett videoverk från utställningen 
Only for the wicked, samt hur Spotify idag har satt upp regler för 
musikutgivning och innehåll. 
 
Kulturförvaltningen arbetar sedan länge med åldersrekommendationer i 
verksamheterna och i förekommande fall även med information om innehåll 
som kan vara känsligt för besökare. Vid varje utställning och föreställning gör 
Kulturförvaltningens medarbetare i sin profession, olika avvägningar och 
bedömningar i frågor om man behöver informera besökarna. Det kan handla 
om känsligt innehåll, men även om varningar för förekomst av stroboskopljus, 
rök från scen mm.  

Så här jobbar Borås Stadsteater med frågan 
Borås Stadsteater arbetar idag med begreppet ”rekommenderad ålder” för 
publiken. Det gäller framförallt på familjeföreställningar där den rekommendera 
åldern oftast är från sju år. Detta för att familjeföreställningar sällan har paus, 
vilket kräver en viss typ av koncentration från den unga publiken. Men även för 
att vissa sekvenser skulle kunna upplevas som skrämmande och otäcka för de 
allra yngsta.  
 
Stadsteatern använder sig även av rekommenderad ålder på de föreställningar 
som primärt riktar sig till ”vuxna” och där innehållet skulle kunna uppfattas 
som våldsamt eller sexuellt. Även när språket är våldsamt eller om vissa 
sekvenser innehåller blod, lösa kroppsdelar eller liknande rekommenderar vi 
föreställningen från 15 år.  
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Vi nekar ingen att köpa biljett eller att gå in i salongen utan den 
rekommenderade åldern syftar till att målsman ska kunna ta ett beslut kring sin 
specifika situation utifrån just sitt barn.  

Så här jobbar Borås Konstmuseum med frågan 
Borås Konstmuseums inriktning är internationell samtidskonst och i museets 
uppdrag ingår att utmana med konst och visa utställningar med internationell 
lyskraft. I arbetet med nya utställningar diskuterar museets personal om 
särskilda åldersrekommendationer behövs, det ingår som en naturlig del i 
medarbetarnas arbete. Konstmuseet anammar samma förhållningssätt som 
Stadsteatern där den rekommenderade åldern syftar till att målsman ska kunna 
ta ett beslut kring sin specifika situation utifrån just sitt barn. 
 
Vad gäller utställningen ”Only for the Wicked” har verksamheten gjort 
bedömningen att en rekommenderad ålder inte är nödvändig. Utställningen 
öppnade i juni och har under fyra månaders tid lockat drygt 9000 besökare och 
bland dessa många barnfamiljer. Besökarnas reaktioner har övervägande varit 
positiva. 
 
Konstmuseet erbjuder även ett målgruppsanpassat pedagogiskt program för 
skolklasser, och vid dessa pedagogiska visningar visas inte alla verk. Visningarna 
är helt anpassade utifrån ålder och målgrupp.  Det innebär att val av vilket 
konstverk och vilken utställning som är lämplig för målgruppen avgörs av den 
konstpedagogiska professionen genom kunskap och erfarenhet. 

Kommunikation och information  
Vid de utställningar och föreställningar som åldersrekommendation ska gälla 
eller information om varningar, så kommuniceras detta både i trycksaker och 
digitalt material om föreställningen. I vissa fall kan trycksaker vara klara långt 
innan all information finns om utställningen/föreställningen och då 
kompletteras informationen i de digitala kanalerna. Informationen uppdateras 
samt förmedlas därefter till biljettkassan och infodisken. Även skyltar med 
informationen tas fram som visas vid entrén till utställningen/föreställningen 
och för teaterns räkning finns under spelperiod varningarna även synliga på 
monitorer i foajén i anslutning till salongens publikingångar. 
 
När det gäller varningar för stroboskopljus, rök mm så informeras det om detta 
på hemsidan, samt att biljettkassan och informationsdisken gör skyltar med 
”varningar” löpande. Under spelperiod finns ”varningarna” synliga på 
monitorer i foajén i anslutning till salongens publikingångar och i entrén till 
Konstmuseet. 

Beslutsunderlag 
1. Initiativärende SD 
2. Kulturnämndens beslut att remittera ärendet till Kulturförvaltningen 
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Samverkan 
FSG 2023-10-17 

Beslutet expedieras till 
1. Sverigedemokraterna, maria.lindgren@politiker.boras.se 
 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 
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Konst som kan vara skrämmande för barn 
 

På konstmuseet visas just nu utställningen ”Only the wicked” som startade 10 juni och kommer pågå 

fram till 5 november. Utställningen består av ett antal animerade filmer med våldsamma och 

sexistiska inslag. En av filmerna föreställer en man placerad i en stupstock. Han gråter samtidigt som 

han plågas och förnedras. Hans byxor tas av och en figur stoppar in en morot i hans anus.  

 

Konstmuseet i Borås är, likt många andra museer, öppna för allmänheten. Barn såväl som vuxna är 

frekventa besökare. Det förekommer också att skolklasser besöker konstmuseet.  

 

Det finns ingen information i konstmuseets lokaler om att skrämmande/olämpligt innehåll för barn 

kan förekomma. Det kan även förekomma teateruppsättningar som kan innehålla skrämmande och 

olämpliga scener för barn. 

 

Det finns flera exempel på företag som informerar om sitt innehåll idag. Spotify är ett exempel som 

har satt upp regler vid musikutgivning vad gäller innehållet. Är innehållet så kallat ”explicit”, alltså 

innehåller olämpligt material i form av låttext måste detta anges innan utgivning sker. Denna typ av 

musik kommer då begränsas för barn. Denna markör finns även under låtar, även vid myndiga 

personers användning av musiktjänsten.  

 

Mot bakgrund av ovanstående föreslår Sverigedemokraterna Kommunstyrelsen besluta, 

 

Att konstmuseet ska informera besökare vid entrén och i samband med reklam, att vissa utställningar 
kan, i sitt innehåll, vara skrämmande/olämpligt för barn.  

Att stadsteatern ska informera besökare vid entrén och i samband med reklam, att vissa 
föreställningar kan, i sitt innehåll, vara skrämmande/olämpligt för barn.  
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För Sverigedemokraterna, 

 

 

Maria Lindgren (SD)   
Ledamot     
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Remiss: Revidering av kostpolicyn 

Kulturnämndens beslut 
Kulturnämnden tillstyrker revidering av kostpolicy. 

Ärendet i sin helhet 
Borås stad har tagit fram en revidering av kostpolicy som syftar till att dels 
tydliggöra stadens intentioner vad gäller mat, dels förenkla arbetet vad gäller 
styrning, ledning och utveckling inom vad gäller måltider. Kostpolicyn 
omhändertar även inriktningen för kostverksamheten utifrån regeringens 
livsmedelsstrategi samt Borås Stads miljöprogam. 
 
Kulturnämnden tycker att kostpolicyn är bra, tydlig och heltäckande och stödjer 
på så vis den uttalade målbilden att mat är ett av livets stora glädjeämnen och 
engagerar alla sinnen, och de måltider som serveras i Borås Stad ska vara goda, 
näringsrika och säkra. De ska tillagas och distribueras på ett sätt som tar hänsyn 
till miljön. 

Beslutsunderlag 
1. Remiss Borås Stads kostpolicy 
2. Missiv 

Samverkan 
FSG 2023-10-17 

Beslutet expedieras till 
1. Kommunstyrelsen, KS.diarium@boras.se 
 
 

 

Viktor Åberg 
Ordförande 

Ida Burén 
Förvaltningschef 
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Remiss: Revidera kostpolicyn 

 

Remissinstanser 

1. Alla nämnder 

 

Remissvaren ska ha kommit in till Kommunstyrelsen senast den 2023-10-31. 

Remissvaren skickas i elektronisk form till [e-post]  

Ange diarienummer KS 2023-00351 och remissinstansens namn i ämnesraden 

på e-postmeddelandet.  

Nämndens/bolagets yttrande skall innehålla en kort sammanfattning. Denna 

kommer i normalfallet att användas i den sammanställning av remissvar som 

ingår i det beslutsunderlag som presenteras för Kommunstyrelsen. 

Yttranden skall alltid innehålla ett tydligt ställningstagande till det remitterade 

ärendet (tillstyrker, avstyrker, avstår från att yttra sig). Reservationer, särskilda 

yttranden och protokollsanteckningar skall alltid redovisas tillsammans med 

nämndens/styrelsens beslut. 

Mariann Hult 
Handläggare 
033 358320
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Kostpolicy

Borås Stads
styrdokument

Aktiverande
program – vägval, verksamheter och metoder i riktning för att nå målen i Borås
plan – aktiviteter, tidsram och ansvar

Normerande
policy – Borås Stads hållning
riktlinjer – rekommenderade sätt att agera

Fastställt av: Kommunfullmäktige
Datum: 2023-xx-xx
Dokumentet gäller för: Alla nämnder, förvaltningar och bolag
För revidering ansvarar: Kommunstyrelsen
Dnr: 2023-00351
Dokumentet gäller till och med: 2027

Globala målen
Detta styrdokument bidrar till följande globala mål:

INGEN
FATTIGDOM

INGEN
HUNGER

GOD HÄLSA OCH 
VÄLBEFINNANDE

GOD UTBILDNING 
FÖR ALLA

JÄMSTÄLLDHET RENT VATTEN OCH
SANITET FÖR ALLA

HÅLLBAR ENERGI
FÖR ALLA

ANSTÄNDIGA 
ARBETSVILLKOR 
OCH EKONOMISK 
TILLVÄXT

HÅLLBAR INDUSTRI, 
INNOVATIONER OCH 
INFRASTRUKTUR

HÅLLBARA STÄDER
OCH SAMHÄLLEN

HÅLLBAR 
KONSUMTION OCH
PRODUKTION

BEKÄMPA KLIMAT-
FÖRÄNDRINGARNA

https://www.globalamalen.se
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Mat är ett av livets stora glädjeämnen och engagerar alla sinnen, och de måltider som serveras 
i Borås Stad ska vara goda, näringsrika och säkra. De ska tillagas och distribueras på ett sätt 
som tar hänsyn till miljön.

Denna kostpolicy syftar till att dels tydliggöra stadens intentioner vad gäller mat, dels förenkla 
arbetet vad gäller styrning, ledning och utveckling inom vad gäller måltider. Kostpolicyn 
omhändertar även inriktningen för kostverksamheten utifrån regeringens livsmedelsstrategi 
samt Borås Stads miljöprogram.

Mat och miljö
• Matval ska göras med fokus på kvalitet, etik och miljö.

• Matsvinn och klimatavtryck ska minimeras.

• Råvaruvalen ska vara säsongsbetonade.

• Tillagningskök, restauranger, kök, kaféer och matsalar ska vara rätt dimensionerade 
och utformade.

• Maten ska så långt möjligt bestå av ekologiska, svenska och lokalproducerade 
livsmedel, där lokalproducerat definieras som livsmedel som tillverkas, framställs eller 
förädlas samt distribuerats till Borås Stad inom en radie på 5 mil från Borås tätort.

Matkvalitet
• Maten ska vara näringsrik, god, varierad och så långt möjligt anpassad efter behov 

och önskemål.

•  Maten ska tillagas så nära måltiden som möjligt, både vad gäller tid och plats.

• All personal ska ta ansvar för en säker hantering av livsmedel.

• Möjlighet till delaktighet i verksamhet som rör måltiden ska eftersträvas.

• Personal som arbetar i måltidsverksamheten ska ha hög kompetens och fortbildas 
kontinuerligt i frågor om kost, hälsa och hållbar utveckling.

• Hel- och halvfabrikat ska användas i så liten utsträckning som möjligt.

Måltidsmiljö
• All personal ska känna till grunderna för trevliga måltider samt för hur man skapar 

en lugn och trevlig måltidsmiljö.

• All personal ska ha den kunskap som krävs för att kunna främja goda matvanor och 
därmed bidra till förutsättningar för en god hälsa.



Postadress 501 80 Borås  Besöksadress Stadshuset, Kungsgatan 55
Telefon 033-35 70 00  e-post boras.stad@boras.se  Webbplats boras.se
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